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PROZĂ

Tramvaiul din Odesa
Mi-am petrecut concediul la Odesa. 

Acum, prin fereastra camerei se ză
rește cerul înnourat al Rusiei centrale. 
Vîntul leagănă coroanele verzi ale ar
țarilor, orizontul e cufundat în ceață și, cu toate că ne aflăm de abia în au
gust, se simte apropierea toamnei...

Poate de aceea îmi și aduc aminte de 
Odesa. Dar în amintire nu-mi stăruie 
marea, cu meduzele ei transparente, 
bulevardul Primorski cu vestita seară 
Potiomltin, portul sau măcar simpati
cii odesiți, ci tramvaiul 41, cu care mă 
duceam de la casa de odihnă Ut stația 
„Bolșoi Font an", cu o piață pentru vi- 
legiaturiști, magazine și cinematograful 
„Zolotoi: bereg“.

O ! Vă rog să mă credeți, nu era un 
tramvai obișnuit! Nicăieri nu mai gă
sești altul la fel. Căci se spune că linia 
de tramvai a fost construită încă îna
inte de Revoluție și de atunci, de-a 
lungul ei, aleargă două vagoane înve
chite, vopsite într-un roșu țipător, care 
se încrucișează în anume locuri, dat 
fiind că linia nu e dublă.

Dacă ar fi să compari aceste tram
vaie cu niște oameni, ar trebui să le 
asemeni cu doi bătrîni odesiți, arși și 
înnegriți de soare, unul în bluză de ma
rinar, celălalt cu niște ochelari vechi, 
amîndoi teribil de vorbăreți, aricind 
gata să filozofeze despre viață la un 
pahar de bere și niște raci.

Așteptîndu-le, pasagerii se adună în
totdeauna la capătul liniei. Deodată, de 
undeva, de departe, se aude un zvon 
de fiare vechi.

— Mai sînt trei stații, spune un lo
calnic.

Și huruitul se întețește, dar nici urmă 
de vagon.

Apoi zgomotul devine din ce in ce 
mai puternic; dar tramvaiul tot nu se 
vede.

In sfîrșit, apare ! Roșu, bont, cu fe
restrele larg deschise, cu o alură foar
te războinică. Se apropie voinicește, 
scîrțîie din toate încheieturile și se o- 
prește. Pasagerii coboară. Apoi se îm
barcă cei care l-au așteptat. Pe am
bele uși, fără coadă, asaltînd ușurel va
gonul. E o tradiție. Oricum nu sînt prea 
mulți pasageri și, apoi, e capul liniei.

Am călătorit des cu acest vehicul an
tediluvian și l-am îndrăcit. îmi plăcea 
mai cu seamă să-i observ pe taxatori. 
Un vagon era deservit de o fetișcană 
ageră, cu ochi căprui. Banii, biletele, 
glumele, ochii ei, cină triști, cînd ve
seli se împleteau în făptura ei strălu
citoare. Cel de al doilea vagon era de
servit de o taxatoare bătrînă, masivă, 
care tot timpul bblbotosea ceva, certa 
pe cite cineva, arunca priviri bănuitoa
re și buzele-i groase se deschideau nu
mai pentru o singură întrebare :

■— Cine mat e fără bilet ?
între timp, vagoanele se urneau din 

loc, prin geamurile deschise intra vîn
tul, vîntul de sud, cu aromele lui ma
rine, de flori și pește prăjit. Iar aro
mele acestea sugerau periferiile Odesei, 
care defilau pe de lături, cu căsuțele 
împletite cu viță, cu rufe multicolore 
fluturînd pe frînghii, cu nalbe prăfuite 
lîngă gardurile de nuiele, cu mese așe
zate sub merii rămuroși, în jurul cărora 
gazde și oaspeți stăteau la taclale, mîn- 
cînd, fără îndoială, pește prăjit cu roșii, 
udat cu un vin roșu, acru. Din adîncul 
acestor grădini, glasul răgușit al unei 
plăci de patefon intona : „Există un 
oraș care mi-e nespus de scump / O, 
dacă ați ști cît mi-e de scump...".

Treptat, am început să cunosc și că
lătorii. Erau de două categorii : vile- 
giaturiștii, pe care îi recunoașteai ușor, 
arși de soare cum erau și odesițU. Și pe cei din urmă îi puteai distinge fără 
greș.

Uneori, din spate se auzea un glas 
batjocoritor, de bărbat:

— Se poate una ca asta ? Mama m-a 
sculat cu noaptea în cap. Pe mine, sin
gurul ei fecior. Și ce credeți că mi-a 
spus ? — Du-te și taie vița. Ii este mai 
scumpă vița, decît somnul dulce al sin
gurului ei fecior 1 Cine s-o mai înțe
leagă ? Eu nu.

■ Nu era nevoie să întorc capul. Era 
fără îndoială vreun tip oacheș, cu o 
cămașă albă, cu pantaloni strîmți și 
fermoare, cumpărați la talcioc (O, tal
ciocul odesit! E un adevărat poem !).

Apoi pe platformă se ivea o fată cu 
un coc mîndru, negru, purtând de 
zgardă un dulău fioros. Un pasager îl 
călca pe labă și dulăul mîrîia supărat.

— Taci! Nu-i frumos să latri la oa
meni ! Ce obiceiuri sînt astea ?

Curînd, am băgat astfel de seamă că 
tramvaiul era folosit mereu de aceeași 
odesiți, care se cunoșteau bine între ei.

Foarte des întîlneam un bătrînel 
sprinten, slab, cu un nas roșu brăzdat 
de vinișoare albăstrii, cu fruntea arsă 
de soare. începusem să-i știu și nu
mele : nenea Jenia.

Prima oară l-am văzut intr-o seară. 
In tramvai nu era multă lume: un grup 
de vilegiaturiștî bine dispuși, care se 
sprijineau unul de altul, cîteva femei 
obosite, cu plasele pline de fel de fel 
de alimente și un cîrd de fete ca niște 
fluturi pestriți. Fetele ocupaseră plat
forma din spate și pufneau mereu de 
rîs, nu știu de ce.

Intr-o stație s-a urcat nenea Jenia, 
într-o cămașă cadrilată, cu gulerul 
murdar și cu o pereche de pantaloni 
largi, de pînză. Ducea un coș cu dovleci. 
Cu chelia lui arsă de soare, strălucind 
vesel, a străbătut tpț vagonul în cău
tarea unui loc.

— Stai aici, nenea Jenia, l-a poftit 
conductoarea, care se nimerise să fie 
fata cu ochii eăpfui.

Nenea Jenia i-a făcut un semn cu 
mina și s-a așezat în fața unei femei 
pline, cu o claie de păr de un roșu 
aprins.

— Chimia:, nu-i așa ! a observat la un 
moment dat nenea Jenia, arătând cu 
degetele lui noduroase spre părul ei.

Femeia nu i-a răspuns.
— Nu vă supărați, a adăugat bătrînul 

și s-a întors spre grupul de vilegiatu- 
riști. Aceștia au răspuns la chemarea 
lui fără cuvinte și, sușținîndu-se unul 
pe altul, s-au apropiat de bătrînel.

— îmi plac femeile, i-a încredințat 
bucuros nenea Jenia: Ele sînt toată 
bucuria Pământului. Am să mor și am 
să-mi aduc aminte numai de ele.

— Nenea Jenia, trebuia.,să.cobori, i-a 
atras atenția taxatoarea, cu bună
voință...

Tramvaiul, se oprise. în jur, băieți și 
fete vorbeau și rîdeau. tare. Doi inși 
cîntau la ghitară și cîteva perechi în
cepuseră să danseze sub salcîmii îngân
durați, sub cerul de neon albastru, sub 
cerul sudului.

— Odesa e tot Odesa, a remarcat 
unul dintre bărbați.

Igor Minutko

ISTORIE LITERARĂ

Viafa și opera

lui Karamzin de
istoria lite- ,.Scrisorile în publica- aceeași re- cu scrierile sentimenta- în paginile

Recent s-au împlinit două sute ani de la nașterea lui Nikolai Karamzin, scriitor, critic și istoric rus de renume universal.El și-a înscris numele în raturii ruse mai ales cu unui călător rus", apărute ția „Moskovski jurnal". în vistă, Karamzin a susținut, sale și ale altora, curentul list în literatura rusă. Tot , _revistei amintite el a publicat „Liodor", „Sărmana Liza", „Natalia, fiică de boier" și altele.Nuvelele scriitorului au jucat un rol foarte important în dezvoltarea literaturii ruse. Ele au pus stavilă literaturii de imitație, care se mulțumea să parafrazeze subiectele tradiționale mitologice sau din istoria antică. Karamzin s-a Inspirat din realitate, a introdus în literatură figuri de oameni ruși, ca Liza sau țăranul Frol Silin.Cel mai mare succes l-a obținut nuvela „Sărmana Liza". Sedusă de un nobil, Liza sfîrșește tragic și autorul comentează, cu simpatie, drama ei. în această nuvelă' răsună, pentru prima dată în literatura rusă, propoziția „Și țăranii știu să iubească". Faptul e cu atît mai semnificativ, cu cît autorul nu era un adversar al societății timpului, ci pleda doar pentru egalitatea morală a tuturor indivizilor. ,Dar și opera de istorie a lui Karamzin este la fel de însemnată pentru cultura rusă. Pușkin, de pildă, îl aprecia mai ales pentru „Istorie a statului rus"Scriitorul a lucrat la această carte douăzeci de ani, pînă în ajunul morții sale.La sfîrșitul anului 1815, Karamzin a terminat primele opt volume ale „Istoriei" și la începutul anului următor ele au și văzut lumina tiparului. Succesul a întrecut toate așteptările. Tirajul, foarte mare pentru acele vremuri, trei mii de exemplare, a fost epuizat în mai puțin de o lună.Cu toate acestea, „Istoria" lui Karamzin a fost supusă unor aspre critici din partea cercurilor progresiste ale decembriștilor, în formare, care respingeau sugestia scriitorului că absolutismul ar fi singura formă de guvernare acceptabilă. De abia mai tîrziu, o dată cu apariția volumelor nouă și zece, atitudinea acelorași cercuri față de opera lui Karamzin s-a schimbat. Noua orientare a decembriștilor se datora faptului că scriitorul, de data asta, nu se mai mărginise la o simplă descriere a faptelor, ci își formulase propriile sale judecăți, de loc favorabile nobililor care-și trădaseră obligațiile față de societate, cultivînd tirania puterii absolute.Opera lui Karamzin a jucat un rol important în formarea literaturii și culturii ruse.

Ex-librisE. Goliakovski

LA CE LUCREAZĂ...

Mihail Bubennov
Intr-un interviu acordat publicației 

„Liieraturnaria Gazeta", Mihail Buben
nov a făcut cunoscut cititorilor săi că a 
terminat romanul „Viitoarea", la care a 
lucrat cinci ani. Aeum mai continuă să 

cizeleze fiecare capitol dar nu se gră
bește deoarece, după propriile sale de
clarații, „nu e deloc ușor să te desparți 
de un manuscris, așa cum jiu este ușor 
să te desparți de casa în care trăiesc 
oameni apropiați și dragi, cu care ai 
trăit atîtea întîmplări, de-a. lungul a 
cinci ani..."

„Viitoarea" este un roman de actua
litate, inspirat de construirea hidro
centralei de pe Angara.

în încheierea interviului său, Bu
bennov a declarat: „Ca întotdeauna, 
am lucrat cu multă emoție la figurile 
tinerilor, care sînt, după părerea mea, 
eroii timpului nostru. Voi fi fericit 
dacă, fie și într~o măsură, voi constata 
că am reușit să le prind trăsăturile de 
caracter și să reflectez lumea lor inte
rioară".

...Vasili Fiodorov
Intr-un interviu acordat aceleiași re

viste, poetul Vasili Fiodorov a declarat 
că lucrează la un amplu poem epic, in
titulat „Al șaptelea cer".

Fără a încerca să-și teoretizeze ten
tativa, poetul a ținut totuși să arate eă 
el nu crede în dispariția poemului epic, 
întrucît nu crede că ar fi nepotrivit 
pentru epoca noastră. De altfel, el își 
susține argumentația prin propria-i ex
periență. Scriind primele versuri ale u- 
nui poem, Fiodorov nu și-a imaginat 
caracterul lui epic, care a apărut pe 
parcurs, spontan, justificîndu-și astfel 
existența.

Poemul va apărea anul acesta, bogat 
ilustrat, în editura „Sovetski pisatei".

DEZBATERI

Literatura africană
în discuția

specialiștilorDupă ce arta africană a atras atentia cunoscătorilor și publicului larg înainte și mai ales după ultimul război mondial, literatura popoarelor negre a intrat la rîndu-i, în ultimul timp, în atenția specialiștilor, cu tendința de a deveni tot mai cunoscuta și de' cercuri de cititori tot mai largi. în ultimii ani, cititorii sovietici au întîlnit adesea, în vitrinele librăriilor, antologii de PSgaje neagră veche și contemporană, romane de scriitori africani, mai tineri sau mai vîrstnici și numeroase volume de poezii, cu sursele de inspirație în folclorul negru sau de o factură cu totul modernă.Recent, Institutul de literatură universală „Maxim Gorki" din Moscova a organizat o conferință ă specialiștilor sovietici de literatură africană. Conferința a analizat stadiul actual al studierii literaturii negre în U.R.S.S. și a atras atenția participau ților asupra sarcinilor de viitor în această direcție.Cuvîntul de deschidere a fost rostit de R. M. Samarin. Au prezentat referate sau au luat cuvîntul în legătură cu referatele prezentate : V. V. Ivașev. A. A. Dolinin, A. A. Jukov, I. D. Nikiforov și alții. La lucrările conferinței au participat o seamă de scriitori din Ghana, Sudan și alte țări africane.Conferința a luat hotărîrea creării unui Birou de coordonare pentru problemele studierii literaturii africane, în care au intrat reprezentanți ai Trî- - stitutului de literatură universală, Institutului Africii, Institutului de etnografie al Academiei U.R.S.S., ai uni- : versităților din Moscova și Leningrad,precum și ai Uniunii- scriitorilor sovietici.
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Schimb de telegrame

în cadrul ședinței conducerii 
Asociației de prietenie sovieto-ro- 
mâne, care a avut loc la 9 ianuarie 
la Casa prieteniei popoarelor din 
Moscova, Vasili Konotop, mem
bru al C.C. al P.C.U.S., prim-se- 
cretar al Comitetului regional 
Moscova al P.C.U.S., a fost ales 
în funcția de președinte al con
ducerii centrale a asociației.

în legătură cu această alegere, 
Consiliul General A.R.L.U.S. a 
trimis tovarășului V. I. Konotop o 
telegramă de felicitare. Tovarășul 
V. I. Konotop a mulțumit Consi
liului General A.R.L.U.S. printr-o 
•eh ramă de răspuns.

CONTINENTUL U.R.S.S.

Tallin,
,ri ?

la aproape 1000 de aniTallinul, capitala R.S.S. Estone, este un oraș în care noul se îmbină armonios cu vechiul. Zidurile și turnurile bătrînului Toompea, „orașul de sus“, — cu vechile străzi înguste încadrate de case cu acoperișuri de țiglă pe care porumbeii sînt nelipsiți, cu turlele bă- trînelor biserici ce se ridică semețe spre cer — dau un farmec deosebit acestui încîntător oraș de pe malurile Balticei. In anii celui de al doilea război mondial, ca și alte orașe sovietice, Tallinul a fost transformat într-un morman de dărîmături. Multe străzi au dispărut în întregime. Teatrul de operă „Estonia", sala de concerte, cel mai frumos cinematograf din oraș „Bi-ba- bo“, clădirea studiourilor radiofonice — toate au fost distruse. Uzina de aparate electrice „Volta", fabrica de postav, fabrica de dulciuri și alte obiective industriale au fost scoase din funcțiune. Pe scurt, Tallinul a lost distrus într-o proporție de peste 50 la sută.Dar totul parcă a fost un vis urît. Tallinul a renăscut din propria-i cenușă, astfel încît astăzi orașul a devenit mult mai mare și mult mai frumos decît înainte de război.Pentru a păstra vechiul farmec al orașului, numeroase clădiri au fost reconstruite întocmai cum fuseseră. Așa s-a întîmplat cu teatrul de operă „Estonia" și cu sala de concerte. Vechile cinematografe au fost renovate, iar altele noi și-au deschis porțile în ultimii ani.Cafenelele, numite în Estonia „Kok- vik", și fără de care viața la Tallin ar fi parcă de neconceput, se întîlnesc pe fiecare stradă. Căci cafeneaua este locul preferat de întîlnire a locuitorilor Tallinului. La cafenea se sărbătoresc aniversările de familie, sfîrșitul studiilor și începutul carierelor, au loc certuri și împăcări sau se discută proiecte de viitor. Tot aici, în cîte un colț retras, plutind în fumul dens de țigară, poți întîlni un poet care își scrie versurile sau un pictor cu caietul de schițe și creionul în mînă.

Fiecare cafenea își are specificul și clientela sa. Cafeneaua „Tallin" este locul de întîlnire al celor mai bătrîni, care vor să-și păstreze vechile obiceiuri și care, în ambianțe tradiționale, își deapănă amintirile din trecut. Aici se află faimosul cofetar Tomingas, despre ale cărui prăjituri și plăcinte un vechi pictor a spus că sînt adevărate opere de artă.Uniunea ziariștilor și redacțiilor tuturor ziarelor se află pe strada Pikk, unde se găsește și cafeneaua „Perla" Aici e „domiciliul" ziariștilor și lucrătorilor tipografi. La „Perla" cafeaua este excelentă și pateurile la fel. Ca să nu mai vorbim de cokteilurile unanim recunoscute drept cele mai bune din oraș.Cafeneaua „Pegas", cu scările ei înguste și în spirală, aparține în exclusivitate tinerilor artiști. Aceasta în timp ce artiștii, muzicienii și scriitorii mai în vîrstă frecventează clubul pictorilor „Cou—Cou". Aici se poartă cele mai aprinse discuții despre artă. în „Cou— Cou", o singură dată pe an au acces și tinerii — de Anul Nou — cînd, după un vechi obicei, pereții cafenelei sînt acoperiți cu desene executate de copiii artiștilor.Evident, însă, că pe lîngă cafenele, la Tallin au apărut după război și multe alte edificii : Casa Academiei de științe, Casa artiștilor, studiourile cinematografice, Casa scriitorilor, Casa Compo-

Colț din vechiul Tallin.zitorilor, magazine, școli, stadioane... Cartiere întregi s-au ivit ca din pămînt.De-a lungul străzilor s-au plantat mii de pomi fructiferi și arbuști decorativi, spațiile verzi sînt mereu prezente printre noile clădiri.Grija pentru frumos este la loc de cinste. Și pentru că vitrinele magazinelor sînt „ochii unui oraș", aranjarea lor a fost trecută pe seama artiștilor specializați, dirijați de decoratorul șef al orașului. Căci la Tallin există o asemenea funcție și ea este îndeplinită de un tînăr artist arhitect, Uno Sisse.Uzinele vechi, care au fost distruse în timpul războiului, au fost reconstruite și mărite. în plus, 25 de noi fabrici au fost puse în funcțiune.Astăzi, întreaga producție industrială a Tallinului din 1939 este realizată în mai puțin de o lună. O nouă industrie se dezvoltă cu succes : construcția de aparate de precizie. Tailinul exportă în 80. de țări motoare electrice, posturi de radio, excavatoare, aparate electrice, etc.După o legendă estoniană, în preajma Anului Nou, un bătrîn iese din fundul lacului Ule Iaiste, care se găsește la marginea orașului. Este paznicul care dă apă orașului. După ce-și plimbă ochii (privind peste Tallin) îi întreabă pe locuitori dacă își construiesc mereu orașul lor și îi amenință că dacă vor fi leneși și vor lăsa ciocanele și fierăs- traiele din mîini, el va revărsa apele peste orașul lor. Locuitorii de azi ai Tallinului nu au nici nu motiv să fie îngrijorați din cauza acestei amenințări. Orașul a depășit vechile sale granițe, iar la marginea sa, în mijlocul unei păduri de pini, se construiește un nou cartier pentru 50.000 de locuitori. De asemenea, este în curs de construcție un alt oraș satelit, Sille.Așa încît dacă Tallinul are aproape 1000 de ani, el este departe de a îmbă- trîni. Dimpotrivă, pe an ce trece, întinerește și se înfrumusețează.
S. Markov

INDUSTRIE ALIMENTARĂ

„Iantar“, „Rijski“, 
„Darnițki“ și Comp.

în ultimii ani, industria alimentară 
sovietică a cunoscut o foarte intensă 
dezvoltare ; între 1959 — 1965 au intrat, 
de pildă, in producție 547 întreprinderi 
noi, iar alte 366 au fost mărite și mo-, 
dernizate. în ansamblul ei, industria 
alimentară a fost dotată cu 3 500 de 
linii mecanizate și automatizate. în 
urma măsurilor organizatorice luate, 
întreprinderile sovietice de produse ali
mentare furnizează astăzi pieții interne 
și externe cantități masive și variate 
de produse de carne și derivate proas
pete și conservate, preparate din păsări, 
produse lactate, alimente vitaminizate 
special destinate copiilor, articole cu
linare, semipreparate, pescărie etc. etc. 
Pentru rezultatele obținute, patru mari 
complexe: combinatul de carne din 
Kiev, combinatul de produse lactate din 
Leningrad, fabrica de conserve lactate 
din Rudniansk și fabrica de conserve 
din carne din Ulan-Ude au fost dis
tinse cu Ordinul Lenin, alte șase în
treprinderi primind Drapelul roșu al 
muncii.

Printre noile produse cu un gust 
plăcut și înalte calități nutritive se nu
mără afumăturile și combinațiile de 
mezeluri, laptele și cremele sterilizate 
sau pasteurizate supergrase care-și con
servă multă vreme prospețimea, crema 
din brînză „Iantar", laptele combinat 
cu iaurt și sirop de fructe, untul de 
Vologda, fileul „Rijski" și fileul afumat 
„Șiaulaiski", baconul „Liubitelski", me
zelul „Darnițki", rulada „Leningradski" 
coaptă într-o formă, conservele „Cremă 
de jambon" etc. — în total 14 sorti
mente. De o bună apreciere printre con
sumatori, de data aceasta pescari, vî- 
nători sau excursioniști, se bucură con
servele din carne numite „Masa călă
torului", ca și cîrnații, crenvurștii și 
jambonul ambalate în peliculă sub vid. 
metodă care prelungește considerabil 
timpul de conservare.

TRANSPORTURI 
AERIENE

U. R. S. S. - America
fără escalăîntr-un interviu acordat în ajunul noului an agenției de presă „Novosti", Evgheni Loghinov, ministrul Aviației civile a U.R.S.S. a schițat perspectivele transportului aerian în 1967, făcînd în același timp un bilanț al realizărilor din ultimii ani. Spicuim cîteva date mai elocvente.Volumul global al transporturilor aeriene sovietice pe liniile interne și internaționale va spori anul acesta cu aproximativ 15 la sută. In ultima perioadă, U.R.S.S. a inaugurat anual 4—5 linii aeriene externe. în 1967, vor fi inaugurate cel puțin tot atîtea. Tot 

De cîteva săptămâni, vizitatorilor Moscovei li s-a pus la dispoziție corpul vestic 
al hotelului-gigant „Rossia". Cele 519 camere date pînă acum în folosință asi
gură oaspeților, după cum se vede și în fotografia noastră, tot confortul. Con

strucția hotelului va fi terminată în 1967.

mai multe țări își exprimă dorința de a comunica direct cu Uniunea Sovietică pe calea aerului. Acum, de pildă se a- rată foarte interesate de această, problemă țările Americii Latine. Dar relațiile internaționale ale Aeroflotului pot fi extinse și pe altă cale decît a

într-una din aerogările Moscovei: un 
mic pasager in pragul unei mari călă

torii.lărgirii zonei geografice a zborurilor. Este vorba de sporirea pe aceleași linii a numărului de curse.La sfîrșitul anului trecut a fost inaugurată o linie aeriană directă între Moscova și Montreal. In cu- rînd, însă, cursele săptămînale de pe această linie nu vor mai putea face față numărului mare de par- ticipanți la Expoziția universală 1967, de vizitatori și exponate cu destinația Canada. De aceea, pe lîngă cursa existentă, pe care piloții o consideră o „probă a aripilor", se vor mai înființa cîteva. Tot în 1966 a fost semnat un acord privind comunicațiile aeriene regulate între U.R.S.S. și S.U.A. Acordul prevede ca săptămînal pe această linie să efectueze zboruri dus și întors două avioane sovietice și două ale companiei „Pan-American”. Zborurile regulate pe noua linie vor începe vara a- ceasta. De obicei între semnarea unui acord care prevede deschiderea unei linii internaționale și începerea curselor regulate trec 4—6 luni. în acest răstimp companiile studiază itinerarul, elaborează condițiile tehnice de zbor și normele de deservire a călătorilor etc. Așa se explică de ce pînă în clipa de față Aeroflotul a încheiat acorduri cu 51 de țări dar face curse regulate deocamdată spre 39 de state. E momentul să amintim că liniile aeriene interne și internaționale deservite de flota aeriană civilă sovietică acoperă o distanță de circa 500 000 de kilometri.Ce aparate folosește Aeroflotul pentru liniile internaționale ? Pe distanțe de pînă la 2 000 de kilometri circulă turboreactorul „Tu-124“. Liniile pînă la 5 000 de kilometri — Paris, Londra etc. — sînt deservite de turboreactorul „Tu-104“ și turbopropulsorul „11-18". Pe magistralele transatlantice zboară „Tu—114“ cu 170 de locuri. Aceste aparate zboară fără escală pînă în Cuba, Canada și India. Tot ele urmează să deservească și linia U.R.S.S.—S.U.A. Nu va mai trece însă mult timp și „Tu—114“ va fi înlocuit cu „II—62“ cu 186 de locuri. Iar într-un viitor mai îndepărtat, printre navele enumerate se va alinia și cel mai tînăr vlăstar al dinastiei „Tu" — aparatul supersonic „Tu—144".



Pe o scară 
de frînghie, 
dar
nu către Julieia...
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La Spandau 
în mai 1945

In cele ee urmează va ti vorba și despre un castel medieval, și despre 
un balcon și despre o scară de frînghie, dar întîmplările nu s-au petrecut 
în vremi de demult, ci in ultimele zile ale războiului, la Spandau, o su
burbie a Berlinului.Deasupra Reichstagului flutura steagul victoriei. Luptele din Berlin se a- propiau de sfîrșit, germanii nu mai aveau decît cîteva puncte de rezistență. Unul dintre ele era citadela Spandau, care nu putuse fi cucerită din mers. De aceea, trupele sovietice nu se opriseră din drumul lor ci, ocolind citadela, înaintaseră spre Brandenburg. Punctul de rezistență Spandau nu ne putea împiedica serios ofensivă, dar tunurile ei țineau sub tirul lor podul pe care se scurgeau, ca un șuvoi neîntrerupt, din Berlin spre apus trupe, coloane motorizate, muniții.Spre a evita vărsarea de sînge, comandamentul sovietic hotărî să convingă garnizoana citadelei să capituleze. Și, în dimineața zilei de 1 mai, un mic grup de lucrători din secția politică a armatei plecă spre Spandau.Mașina noastră străbatea cartierele apusene ale Berlinului. Era o zi moho- rîtă, rece. Prin ferestre se vedeau rui

nele fumegînde ale Charlottenburgului, corpurile uzinelor Siemens.Eram cufundați în gînduri. Eu îmi aminteam că, înainte cu cîțiva ani, la Moscova, la cursurile institutului pe eare-1 urmam, ni se vorbise despre fortăreața Spandau. La o lecție de istorie 
a evului mediu, profesorul ne spusese că citadela a fost construită la mijlocul secolului al XH-lea de markgraful Albrecht. Apoi, în fruntea oamenilor lui, markgraful a atacat de mai multe ori triburile slave și, pe pămîntul cucerit, a înființat marca *)  Brandenburg. Citadela durată în urmă cu opt secole s-a menținut pe malurile rîului Spree ca un simbol sinistru al agresiunii germane împotriva slavilor O bună bucată de vreme a fost reședința primilor principi electori din dinastia Hohenzol- lern... Iar acum noi trebuia să convingem ultima ei garnizoană să se predea fără luptă.

*) Marcă — Denumire sub care erau 
cunoscute în evul mediu regiunile de 
frontieră (N.R.).

Mașina intră în Spandau : case joase, străzi înguste coborînd spre rîu. Deasupra ușii unei clădiri spînzura firma unui mic restaurant: „La citadela". Iar ceva mai încolo, îndărătul unei pădurici, se înălța chiar citadela.Am trecut la acțiune. Am ales un loc potrivit și am îndreptat pîlniile puternicului nostru megafon spre fortăreață.— Soldați și ofițeri! — am spus.Citadela este înconjurată din toate părțile. Nimeni nu vă mai poate veni în ajutor. Orice rezistență este lipsită de sens. Zidurile cetății nu vă vor putea scăpa de la moarte. Singura voastră salvare este capitularea. Trimiteți parlamentari !
Am transmis acest apel, cu mici pauze, timp de o oră. In fiecare pauză așteptam ca din pădurea care ne despărțea de fortăreață să se ivească parlamentari germani. Dar de fiecare dată citadela ne răspundea, parcă fără convingere, eu salve de tunuri ușoare. Era evident că în felul acesta n-aveam să ajungem Ia nici un rezultat. Maiorul Grișin, comandantul nostru, ne adună 

în jurul megafonului și ne cercetă iscoditor.— Cine mă însoțește ca parlamentar ? Este o treabă primejdioasă. Nu ordon. Și iau un singur voluntar.Ne-am oferit cu toții. Maiorul m-a ales pe mine ; vorbeam cel mai bine germana. Apoi, comandantul a dat ultimele dispoziții, iar eu am prins de un băț o fîșie de pînză albă. Cu acest steag am pornit la drum ; ca să ajungem la fortăreață trebuia să trecem prin pădure. Tovarășii de arme ne-au însoțit pînă la liziera ei și au rămas acolo să ne aștepte. .După ce am ieșit din pădure, ne-am pomenit într-o poiană deschisă. In 

depărtare se contura, ca un uriaș întunecat, fortăreața. Zidurile crenelate, înnegrite de bătrînețe, turnurile, meterezele, ambrazurile — totul amintea de o ilustrație la un roman cavaleresc medieval. Cum se obișnuia, citadela era împrejmuită cu un șanț (e adevărat, acum fără apă), iar peste el se afla un pod (e adevărat, nemobil).Pe acest pod am început să ne apropiem de uriașele, porți ale f ortăreței. Erau baricadate și cu un „Tigru" în față. Dar țeava tunului îndreptată spre 

Berlin, în primele zile ale lui mai 1945...pădure era spartă, șenilele distruse, iar blindajul turelei mîncat de rugină.Nimeni nu ne somă. Numai țevile armelor automate ne priveau dintre metereze și ambrazuri cu pupilele lor negre. Nu vedeam pe nimeni, dar simțeam că sute de ochi ne urmăreau fiece mișcare.Maiorul ordonase ca eu să duc tratativele. Dar cum era să încep, cînd în fața noastră nu se afla nimeni ? Ca să ies într-un fel din situația asta am strigat în direcția porții un simplu „Alo 1“Imediat, de undeva de sus, am auzit un:— Ce doriți ?— Vrem să vorbim cu comandantul tortă reței.— Bine.Peste cîteva minute, într-un mic balcon de deasupra porților s-au ivit doi ofițeri. Unul din ei rosti :— Eu sînt comandantul citadelei. Ce doriți ?Balconul era foarte înalt și de aceea, ca să putem vorbi trebuia să ne răs- turnăm capul pe spate și să ne forțăm glasul. Era și incomod și într-un fel umilitor :— Nu sîntem obișnuiți să discutăm 

in asemenea condiții. Dacă vreți să ne ascultați, eoborîți.Comandantul înclină din cap în semn eă era de acord și făcu tm semn eu mîna. In balcon se iviră numaidecît doi soldați care fixară ceva de balustradă. Și spre uimirea noastră am văzut cu- rînd zburînd spre pământ o scară de frînghie. Pe această scară coborîră comandantul și celălalt ofițer. Se prezentară :— Comandant, colonel...— Locțiitor de comandant, locotenent- eolonel...Am procedat la fel.Tratativele n-au durat mult. Mai întîi le-am expus pe scurt situația de pe front („trupele sovietice ajunseseră lîn- 

gă Brandenburg"), le-am spus că orice împotrivire era lipsită de sens („nu mai puteau primi ajutor de nicăieri") și le-am adus la cunoștință condițiile de capitulare („asigurarea vieții, asistență medicală bolnavilor și răniților, hrană").Comandantul și locțiitorul lui se tra- seră de o parte și începură să discute în șoaptă. Acum îi puteam cerceta în voie. Colonelul era în vîrstă, aproape bătrîn. Avea fața brăzdată de cute. De sub chipiul înalt se zărea părul cărunt tuns scurt. Umerii înguști erau cobo- rîți și obosiți, se vedea că nu era militar de carieră. în schimb, locotenent-co- lonelul era mai tînăr. Obrajii plini și netezi erau rumeni. Ochii vii, căprui închis, sfredeleau parcă tot ce le cădea în cîmpuhvizual.După un timp, se apropiară de noi. Colonelul era posomorit.— Aș fi de acord să capitulez în condițiile propuse — ne spuse el. Dar există un ordin al Fuhrerului: dacă comandantul unei fortărețe asediate sau al unei unități încercuite capitulează fără aprobare, orice ofițer subaltern îl poate și chiar trebuie să-1 împuște și să preia comanda. Așa încît, hotărîrea mea unilaterală de capitulare 

n-ar folosi nimănui — rosti el cu amărăciune — nici dv, nici mie. Sînt de părere ca locțiitorul meu să urce în fortăreață, să comunice ofițerilor con- <, dițiile dv. și să revină cu hotărîroa- 
lor...Aflasem din comunicatele germane de acest monstruos ordin al lui Hitler. Fiihrerul îl dăduse după capitularea fortăreței de la Konigsberg, în speranța deșartă de a-i ține în mînă pe comandanții militari prin răspunderea colectivă întemeiată pe teamă.în cazul nostru era limpede că bă- trînul colonel nu putea hotărî singur. Locotenent-colonelul urcă în balcon. Se reîntoarse curînd și șopti ceva comandantului.

— Așa cum am bănuit, ne înștiința acesta, ofițerii refuză să capituleze! Vor să-și facă datoria...Era oare sfîrșitul tratativelor ? Strădaniile noastre să fi fost zadarnice ? 
Nu-i vom putea convinge pe cei dini citadelă să capituleze ?Am hotărî t să mai facem o încercare :— Domnule colonel ! Am decis să intrăm în fortăreață și să discutăm eu ofițerii dv.Uluit și derutat, nevrînd să-și creadă parcă urechilor, colonelul ne spuse :— Repetați, vă rog !Am repetat. Și, după ce-și privi întrebător locțiitorul, ni se adresă din nou, arătînd spre scară :— Mă rog, poftițiICel dintîi începu să urce chiar el, comandantul (gazda, cum s-ar spune), după el maiorul Grișin, apoi eu și locotenent- colonelul...Nici maiorul și nici eu nu mai avusesem pînă atunci prilejul să urcăm pe o scară de frînghie. Neobișnuiți, așadar, mergeam încet și, firește, nu cu agilitatea și eleganța unor acrobați de circ sau marinari de pe nave cu pînze.

V. Gali
(Continuare în pag. 11-a)



PROFIL

Viaceslav Tihonov

în ©iuda aparențelor, destinul artistul al lui Viaceslav Tihonov n-a fost ușor. După ce a absolvit Institutul unional de cinematografie, clasa profesorilor Olga Pîjova și Boris Bibikov, într-o promoție celebră care-i mai număra pe Nonna Mordiukova, Ekaterina Savelova, Serghei Gurzo, a jucat în aîteva filme fără să se remarce. Ca să fim drepți, nici n-avea de ce. Dar nu din vina lui Tihonov. El făcea ce putea ea să anime niște personaje lipsite de consistență, cum a fost pilotul din „Stele pe aripi“j ofițerul din „Maximka", studentul din „Ceea ce nu se uită". Actorului nu i se cerea mai mult decât prezența-i degajată, zâmbetul cu dinți albi, farmecul viril plin de rafinament. Dintr-un film în altul, eroul lui Tihonov își purta senin frumusețea și buna dispoziție. Din această cauză i s-a aplicat o etichetă de care actorii sovietici fug ca de dracul : erou Meu, adică erou care trăiește numai prin frumusețea interpretului, fără să aibă la acesta pretenții de talent, măiestrie, trăire psihologică eto„ etc.„Eroul bleu" părea să fi pecetluit soarta Iui Viaceslav Tihonov, care se vedea astfel, nici mai mult, nici mai puțin, victima însușirilor sale fiziee.Dar în 1957, Stanislav Rostoțki i-a încredințat rolul lui Matvei în ecranizarea nuvelei lui Serghei Antonov, „S-a întîmplat la Penkov". Tot ce mocnise, tot ce stătuse neconsumat atîția ani, tot 

ce nu i se ceruse pînă atunci a erupt cu o forță uriașă. Tihonov s-a dovedit stă- pîn deplin pe mijloacele de expresie și posesor al unei experiențe psihice de o surprinzătoare adîncime. El a jucat cu un admirabil sentiment de libertate interioară, creînd un caracter uman complex, pregnant în trăsăturile lui principale și de o mare fluiditate în nuanțele care întregesc aceste trăsături.După filmul „S-a întîmplat la Penkov", cariera lui Tihonov a luat alt curs. Talentul actorului s-a verificat în filmele ulterioare, vădindu-se mereu nou, mereu variat „întîmplare extraordinară" i-a pus în valoare simțul u- morului, ironia, degajarea ; „Două vieți", „Setea", „Micimanul Panin" i-au scos în evidență puterea de concentrare și sobrietatea. Cu Alexei din „Tragedia optimistă", Tihonov a urcat o nouă treaptă a măiestriei. Eroul tragic al lui Vișnevski, înălțat de-asupra cotidianului, însetat de frumusețe și a-
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devăr, a pus în mișcare noi resorturi ale talentului actorului.După aceea a urmat munca titanică la rolul prințului Andrei Bolkonski din epopeea „Război și pace". Prin adînci- mea și extinderea sa, rolul l-a solicitat total pe actor, oare ne oferă un recital de mare calitate.Curând îl vor putea aprecia și spectatorii noștri,
TEATRU

Prințul
în colhoz

Prințul care culege, cot la cot cu 
alți copii, pătlăgele roșii într-un col
hoz, ca să nu le distrugă furtuna, este 
eroul noii piese a lui Lev Kassil, scrisă 
în colaborare cu P. Homski, „Fii gata, 
înălțimea Ta",

Pusă în scenă la Teatrul tînărului 
spectator din Moscova, piesa îi dis
trează deopotrivă pe spectatorii mici 
și mai mari, cu aventurile prințișoru- 
lui Delihiar, trimis de fratele său, re
gele Djungahorei, într-o tabără de pio
nieri din U.R.S.S.

La prima lor întâlnire cu prințul, care 
pentru ei e un anacronism, o noțiune 
de neînțeles, copiii vor să se lămurească 
de ce Delihiar este un „cap încoronat", 
de ce se consideră mai presus de cei
lalți. Dar nu găsesc răspuns și se amuză 
pe seama pretențiilor noului lor to
varăș.

La rîndu-i, Delihiar încearcă să în
țeleagă reacția copiilor. E prima lui 
zguduire în viață. Hotărît să dovedească 
tuturor că nu e prost și slab, cere să 
fie mutat într-o baracă și lăsat să lu
creze în colhoz. Din clipa aceea, pen
tru Delihiar începe procesul de recon
siderare a valorilor.

într-o zi, radioul aduce vestea că 
fratele lui Delihiar a fost detronat Și 
că băiatul a fost proclamat împărat. 
Dar nu va putea conduce țara, fiind 
minor. Prinț-regent a fost numit un
chiul său, care a pactizat cu colonia
liștii.

Delihiar ar vrea să scape de noua-i 
răspundere, dar asta ar însemna lași
tate. Și apoi nici copiii nu-i dau acest 
drept. El primește lupta: organizează 
o conferință de presă în calitate de îm
părat.

Spectacolul, pus în scenă de regizorul 
P. Homski, cu L. Kniazeva în rolul 
principal, se bucură de mult succes.

*— Spartak a învins cu 4:0!Desen de E. Sabelnik

PLASTICA

Are viitor
„pictorul automat44 ?

Foarte recent, în câmpul artei plas
tice — mai exact în pictură — a apă
rut o tehnică nouă, pe care unii sînt 
înclinați s-o numească „revoluționară". 
Inatacabilă pe plan științific, invenția 
nu putea însă să nu suscite polemici 
aprinse pe planul artei.

E vorba anume de kamagrafie, un 
procedeu pus la punct de chimistul 
francez Henry Cocard, mulțumită că
ruia șe pot reproduce în același timp 

200—250 de „originale" ale unei picturi. 
Da, da, ați citit bine! Originale, nu 
copii ! Căci pânzele care se obțin prin 
kamagrafie sînt absolut identice între 
ele, în ce privește nuanțele, țesătura 
suportului etc. și nu se pot deosebi 
de aceea care a stat la bază. De fapt, 
originalul și încetează să mai existe la 
capătul procesului kamagrafie : el se 
dizolvă, dispare și reapare în fiecare 
din cele două sute cincizeci de opere 
succesoare.

Și acum citeva amănunte de ordin 
tehnic. Pictorul care dorește să „pro
ducă" două sute cincizeci de originale 
trebuie să utilizeze o pînză anume pre
parată (procedeul nu se poate aplica 
la picturi existente); această pînză spe
cială se compune dintr-o suprafață din 
material plastic acoperită cu o rețea 
de conductori (asupra acestei laturi a 
problemei e greu de spus mai mult, 
întrucât fața din material plastic și re
țeaua de conductori constituie însuși 
miezul brevetului, al cărui secret e 
păstrat sub șapte lacăte). O dată ta 
posesia pinzei anume preparate, picto
rul își poate făuri opera fără nici a 
restricție de ordin tehnic ; poate picta 
adică în ulei, cu tempera, desena ta 
cărbune, după maniera-i obișnuită sau 
inspirația de moment. Cînd o termină, 
însă, lucrarea începe a fi supusă 1» 
patruzeci de manipulări extrem de com
plexe, la capătul cărora întreaga su
prafață pictată este omogenizată prin 
acoperirea ei cu o rășină specială trans
lucidă. Apoi, opera-matrice este închisă 
timp de 24 de ore într-un cuptor în
călzit la temperatura de 180 de grade. 
In cursul acestei operații, ceea ce obiș
nuim să numim încă originalul este dis
trus în întregime, dar din mașină ieb 
in schimb 250 de pînze absolut identice 
între ele și perfect asemănătoare eo 
tabloul inițial mai puțin rezistent.

Și cu aceasta am epuizat aspectul 
tehnic al problemei. Nu e greu de în
țeles de ce procedeul chimistului fran
cez a stârnit și continuă să stîrnească 
aprige discuții. Se poate afirma — se 
întreabă cercurile artistice pariziene — 
că toate cele 250 de pinze ar fi „origi
nale" ? Căci pe de o parte, dacă ele 
sînt într-adevăr originale în măsura 
în care nu sînt copii, pe planul unei 
anume etici artistice de mult admise 
e licit să se „producă" sute de originale 
dintr-o dată ?

Partizanii kamagrafiei replică, însă, 
la rândul lor, că dacă un iubitor de 
pictură trebuie să plătească uneorj 
acum sume exorbitante pentru a-și 
procura tabloul pe care-I dorește, ta 
viitor el îl va putea obține cu sume 
de două sute — două sute cincizeci de 
ori mai mici, ceea ce ar duce — adaugă 
ei — la o democratizare a artei.

Acestea sînt deocamdată pozițiile și 
numai viitorul va arăta de partea 

căreia se va înclina balanța.

Alex. Strahov

TELEVIZIUNE

Heinrich Boll lucrează 
la „Petersburgul 
lui Dostoevski44Scriitorul Heinrich Boli lucrează la scenariul unui film despre Dostoevski și Petersburg. Filmul se va încadra în emisiunea „Scriitorul și orașul", inițiată de televiziunea vestgermană, unde a fost precedat de „Lorca și Granada" și „Kaf- ka și Prăga".Atașamentul lui Heinrich Boll față de opera dostoevskeană e vechi și puternia. El și-a manifestat cu toate prilejurile admirația pentru acest „scriitor popular în sensul cel mai strict al cuvântului". La o adunare a criticilor, biciuind snobismul îndrumătorilor gustului literar, Boli li s-a adresat ironia: „Unele romane ale lui Dostoevski poartă titluri cît se poate de neplăcute : „Oameni sărmani", „Umiliți și obidiți". Ar trebui să-i reproșăm lui Dostoevski că nu s-a adresat unor cercuri mai rafinate ale societății. Și ar trebui să-l întrebăm: și pe vremea lui sufereau de foame mai bine de două treimi din omenireDeși perfect cunoscător al literaturii lui Dostoevski, Boll a recitit din nou, volum cu volum, întreaga-i operă, în vederea scrierii scenariului. Dar nu s-a mulțumit cu atît. Convins că fiecare scriitor se înrudește cu orașul în care a trăit, a creat, în care se petrece acțiunea cărților lui, care devine pentru el, cum a devenit Koln pentru Boli, „un oraș cu figuri obișnuite", Heinrich Boli 

a ținut să cunoască Petersburgul lui Dostoevski, să meargă pe urmele eroilor scriitorului rus, să vadă cu ochii lui oasele unde au „trăit" Raskolnikov, Sonia Marmeladova. împreună eu cei doi fii — Raymond și Rene — care l-au ajutat foarte activ fotografiind și luînd note, Boll a petrecut cîtva timp la Leningrad bătîndu-i neostenit străzile. Anul acesta, în mai, sînd vor începe nopțile albe, se va înapoia cu scenariul gata și eu regizorul, pentru a începe filmările.Filmul lui Boli nu va fi nici biografia, nici documentar. Și nici o ilustrare a romanelor lui Dostoevski. Scriitorul vestgerman ține să transmită telespectatorilor spiritul operelor dostoevskiene aflate într-o indestructibilă relație eu sufletul orașului, să le transmită pro- pria-i percepție a scrierilor marelui confrate. Cu alte cuvinte, nu va fi opera unui critic sau istoric, ci a unui artist despre alt artist.
CINEMA

Cine face filmele ?
Texte și desene de Alexandr 

Mitta, laureat al celui de 
al 18-lea Festival al filmului 
pentru copii de la Veneția.

Cînd întrebarea e pusă unui scenarist 
acesta își lovește ușor fruntea cu de
getul și răspunde prompt. — Aici se 
nasc filmele. Tot restul e secundar. 
Oricine știe doar că principalele ele
mente ale unui film sînt ideea și acțiu
nea. Colaboratori sînt mulți, dar fără 
un scenarist nu poate să existe un film 
— bineînțeles, mă refer la un scena
rist realmente talentat.

Regizorul aproape că se sufocă de in
dignare. — Ce? Adică ce vreți să spu
neți cu asta ? Oricine știe cine face fil
mele. Mi se pare o întrebare complect 
deplasată! Și, la urma-urmei, nu vă 
dați seama eă mă țineți din treabă eu 
asemenea prostii ? Ei, voi de colo! 
Unde o luați razna ? Sta-ați!

Operatorul nu-și dă osteneala să răs
pundă. Cei de jos n-au decît să se certe 
între ei — el are treabă, nu poate să-și 
piardă vremea cu fleacuri. Un film se 
compune din secvențe — iar secvențele 
cine le filmează ? E clar, nu ? (Va urma)



ASTRONOMIE

Luna: cercetările „in situu
După succesul dobîndit de ultima sondă sovetică Luna XIII, în momentul de față se desfășoară o intensă și migăloasă activitate de compulsare și analiză a observațiilor efectuate, în urma căreia specialiștii sovietici speră să obțină date foarte interesante. Dar chiar de pe acum se poate afirma că s-au tras o sumă de concluzii, care confirmă de altfel în bună parte cele revelate anterior de sondele americane Ranger, Surveyor, Lunar Orbiter și de cele sovietice Luna IX, X, XI, și XII.Și pînă la explorarea directă a Lunei, astronomii și astrofizicienii posedau mijloace perfecționate cu ajutorul cărora încercau să determine structura planetelor și a scoarței lor din punct de vedere morfologic și geofizic. Ne referim, bine înțeles, la observațiile prin telescop, dar mai cu seamă la fotome- trie și polarimetrie care permit măsurarea „însușirilor" luminii reflectate de planete, studiul temperaturii lor, ascultarea zgomotelor radioelectrice pe care le emit și, în sfîrșit, sondaje prin intermediul ecourilor radar. Laolaltă, aceste metode de investigație i-au făcut pe specialiștii „selenari" să formuleze un număr de ipoteze asupra morfologiei și structurii satelitului artificial al Terrei. Unii socoteau craterele lunare de origină vulcanică, alții credeau că s-ar datora bombardării Lunei de către meteoriți timp de mii și mii de ani.Remarcabile fotografii transmise de Luna IX, Surveyor I și Luna XIII confirmă acum, în mod indubitabil, ipoteza meteoritică dovedind că oricare ar fi scara la care s-ar face observații asupra Lunei solul acesteia ne descoperă o infinitate de cratere, de la unele uriașe cu diametrul de sute de kilometri, pînă la altele pitice cu diametre de numai cîțiva centimetri. Numărul craterelor nu pare însă a fi egal, în mod obligatoriu, cu numărul meteoriților căzuți pe solul selenar. Căci acum se întărește tot mai mult convingerea că, după formarea unui crater, „proiectilul" cosmic se fragmentează în mai multe părți care, la rîndul lor, sapă prin ricoșeu cratere mai mici și tot așa mai departe.Pe de altă parte, cînd se naște un crater, ultimele roci dizlocate sînt proiectate cu viteze mult mai miei decît viteza meteoritului inițial — care este de 2,4 kilometri pe secundă — și, ca atare, o bună parte din ele nu mai pot săpa, la rîndul lor, alte cratere. Așa se explică faptul — dovedit din plin de fotografiile făcute „in situ" (la fața .locului) în ultimii ani, că solul selenar este presărat și cu pietre parcă „așezate".Unele din aceste pietre se înalță pe socluri de mică înălțime. Acad. Alexandru Lebedinski este de părere că fenomenul s-ar datora existenței pe Lună a unei eroziuni cauzate de micro- meteoriți ce ar proiecta în spațiu produsul eroziunii lor cu o viteză atît de mare încît fragmentele n-ar mai putea cădea pe sol și s-ar sateliza. în felul acesta, deși Luna e încontinuu „bom- bardadă" cu material interplanetar, greutatea ei scade. Fotografiile făcute de Luna XIII, afirmă specialiștii, nu permit încă să se confirme sau să se infirme această supoziție.Cele de mai sus, nu trebuie totuși să ne facă să credem că bombardamentul cosmic ar fi singurul vinovat de morfologia solului lunar, așa cum o cunoaștem acum. Fără să vorbească încă de fenomene vulcanice, ceea ce ne-ar duce numaidecît cu gîndul la Vezuviu, Stromboli, Krakatoa sau la 

alte imagini terestre, specialiștii sînt totuși din ce în ce mai mult înclinați să admită că Luna a fost modelată și de o serie de fenomene interne : cutremure, mișcări de sfărîmare, tensiuni și tracțiuni orizontale ce au produs fisuri prin care s-a revărsat la suprafață o materie în fuziune.Cea mai mare noutate adusă de Surveyor, Luna IX și Luna XIII este că aceste instrumente au permis începerea unei acțiuni de studiere sistematică a păturii superficiale a solului lunar. în felul acesta s-a ajuns să se poată deosebi cele mai mici cratere și chiar pietricele de cîțiva milimetri și, îndeosebi, să se poată dovedi absența unui strat gros de pulbere. Cu ajutorul unui braț articulat, Luna XIII a depus pe solul lunar o sondă care s-a cufundat sub impulsul unei mici cantități de exploziv. Aparatul de investigație a arătat că densitatea păturii superficiale nu trece de un gram pe centimetru cub. Ea ar fi astfel net inferioară densității medii a globului lunar, ceea ce coroborează rezultatele obținute anterior prin măsurătorile făcute de astronomi, despre care am amintit la început.în orice caz, în cercurile specialiștilor se generalizează acum convingerea că pe măsură . ce omul va scruta solul selenar mai în adîncul lui el se va dovedi tot mai compact și mai dens.
FIZICĂ

Cum se înmulțesc 
fotonii ?

Ideea realizării unor aparate în care 
un foton să poată genera doi fotoni de 
luminescență l-a preocupat pe acade
micianul sovietic S. Vavilov vreme de 
mai mulți ani. Astăzi, teoria admite 
această posibilitate.

In domeniul energiilor mari, înmul
țirea fotonilor a fost mai de mult rea
lizată. Astfel, o cuantă gama generezi 
intr-un cristal de ioni zeci de mii de 
fotoni. Acest fenomen, numit scintila
ție, este folosit pe scară largă în multe 
laboratoare pentru punerea în evidență 
a radiației gama ți alfa. Dar în zona 
optică a spectrului el n-a putut fi încă 
obținut.

Colaboratorii Institutului unional de 
cercetări pentru tehnica luminii au a- 
juns de mult la concluzia că dacă ar 
exista luminofori care să genereze din- 
tr-o cuantă de ultraviolete două-trei 
cuante de lumină vizibilă ar putea fi 
realizate lămpi luminescente de un tip 
nou, extrem de convenabile. Cercetă
rile din ultimii ani au confirmat exis
tența acestui tip de luminofori.

Nu de mult, fizicienii. E. Ilmaș și 
G. Lidia, sub îndrumarea lui K. Lușcik, 
au descoperit într-adevăr pe numeroase 
cristale luminescente fenomenul gene
rării de către un foton de radiație ultra
violetă a doi și chiar mai mulți fotoni 
de lumină vizibilă.

în felul acesta șe poate afirma că a 
fost realizată și studiată înmulțirea 
fotonilor în gama optică a spectrului.

Experiențele au dovedit că se pot 
realiza cîteva mecanisme de înmulțire 
a fotonilor. Să vedem în ce constă cel 

mai simplu. Fotonul inițial generează 
un electron „rapid" și un gol electronic 
(un orificiu). La rîndul său, electronul 
rapid generează o a doua pereche „elec
tron-gol". Unul din fotoni duce la ge
nerarea consecutivă a două .perechi 
„electron-gol“ care, la rîndul lor, dau 
naștere. fiecare unui foton de lumină 
vizibilă.

Său alt procedeu. Fotonul inițial ge
nerează un electron rapid și un gol. 
Apoi electronul rapid își transmite 
energia unui cristal creînd o excitare 
fără cîmp electric — un exiton. După 
care exitonul și perechea electron-gol 
generează, în urma interacțiunii cu 
centrul de luminescență, cite o cuantă 
de luminescență.

După ce. au fost efectuate experien
țele descrise și elaborată latura teo
retică, urmează să se găsească utiliza
rea practică a descoperirii. Fizicienii 
amintiți mâi sus lucrează în momentul 
de față la realizarea unor luminofori 
rezistenți, stabili și avînd în plus și alte 
însușiri prețioase. Aplicarea practică pe 
scară industrială a acestei descoperiri 
ar putea avea un efect economic de 
cea mai mare importanță.

CRISTALOGRAFIE

Invizibile și giganticeȘi în antichitate au existat cristalo- grafi și mineralogi dar, timp de mai bine de două mii de ani, cristalografia a fost tributară mineralogiei. Abia în secolul XX cristalografia și-a găsit propriul drum, datorită metodelor modeme de investigație, chimice și fizice. Astăzi, cristalele sînt folosite pe scară largă atît în știință cît și în tehnică, într-adevăr, cum ar fi putut deveni posibile laserele fără minusculele cristale de rubin, posturile de radio-emi- sie fără cristalele de cuarț care ajută la stabilirea frecvențelor, bateriile solare instalate pe sateliții artificiali și mașinile de calculat fără cristalele semiconductoare de siliciu sau germaniu ? De aceea, cristalografia suscită un interes din ce în ce mai mare căci, se pare că această știință încă tînără mai ascunde multe taine.Un prețios aport în dezvoltarea, în progresele făcute de știința cristalelor -au adus și-1 aduc savanții sovietici. Lucrările cercetătorilor Șubnikov și Belov referitoare la teoria antisimetriei și, respectiv, la izomorfism, sînt. puternice arme -teoretice atît pentru studierea structurilor interne cît și pentru aceea a substituirii, în rețeaua cristalină, a atomilor unui element prin atomii altui element. în zilele noastre, știința cristalelor este de neconceput fără analiza structurală cu raze X. într-adevăr, pentru determinarea dispunerii atomilor într-un motiv cristalin devin absolut necesare raze a căror lungime de undă să corespundă scării cristalului. Or, în acest scop cele mai indicate sînt razele susmenționate care traversînd cristalul sînt reflectate de rețeaua cristalină, ceea ce permite determinarea structurii. Analiza aceasta, care pînă nu de mult nu era accesibilă decît virtuozilor activității experimentale, a devenit astăzi un proces automat. Cercetătorii sovietici au pus la punct un aparat care cuprinde un dispozitiv cu program pentru măsurarea difracției și o mașină de calculat care, în cursul experienței, efectuează toate operațiunile necesare. Analiza structurală a făcut posibilă obținerea de noi si importante date cu privire la structura macromoleculelor biologic active care, din cauza volumului și structurii complexe,® scăpau oricărui alt tip de

aA>aiaOaOJawaOa<;

J

MMM

KKA’A — —-.m
AwtfXteAWXWA

iVAVAVAVAVAWAVA 
știința

&»xwx®x»x
analiză. între alții, cercetătoarea sovietică Andreeva a reușit să determine structura ADN, hemoglobinei, mioglo- bined, catalazei, lisozimei și altor proteine din organismul uman.Deosebit de importante sînt și cercetările întreprinse în vederea obținerii de cristale pe cale sintetică, Actualmente, savanții sovietici „cultivă" în incubatoare uriașe cristale de diamant, rubin, germaniu, corindon și cuarț, astfel că, în curînd, industria se va îmbogăți cu o nouă ramură : cristalurgia. E o tehnică dificilă căci, ținînd seama de temperaturile de mii de grade și de presiunile de mai multe mii de atmosfere. vor trebui realizate aparate de cea

Cristal de cuarț obținut intr-un labo
rator.mai mare precizie, pînă la o zecime de grad. Datorită acestor instalații vor putea fi obținute cristale artificiale mari cît o cărămidă dar și cristale invizibile cu ochiul liber f O realizare spectaculoasă, căci cristalele sintetice sînt absolut necesare dezvoltării nu numai a electronicei cuantice, dar și a multor alte științe.Pînă nu de mult, fizicienii nu cunoșteau decît trei forme de magnetism : diamagnetismul, feromagnetismul și paramagnetismul. Iată, însă, că cercetările efectuate pe unele cristale dovedesc că în natură mai există și o altă formă de magnetism, denumită convențional magnetism spiral, așa că nu este exclus ca într-un viitor nu prea depărtat ea să permită realizarea unor aparate de neconceput în actualul stadiu de dezvoltare a științei. Așadar cristalografia, cea mai tînără dintre științe, și-a luat zborul. Mai mult chiar, termenul acesta a început să se învechească ; rădăcina greacă a cuvîntului indică caracterul descriptiv al științei, lucru dezmințit de progresele înregistrate. Poate că mai exact ar fi ca, de-a- cum înainte, ea să fie denumită crista- lologie.
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CLIMATOLOGlE

Și totuși
se încălzește

In ciuda aparențelor acestui ia
nuarie ursuz, climatologii sînt în 
posesia unor simptome care în
găduie un diagnostic optimist: 
clima Pămîntului se îmblînzește 
pe an ce trece. Valul de căldură, 
cu respectabila durată de 900 de 
ani, va continua să ne răsfețe și 
se va retrage abia în anul 2400, 
după părerea unor savanți sue
dezi, sau în 2500, după calculele 
oamenilor de știință sovietici.

Cercetări întreprinse de savanți 
din diferite țări adeveresc că 
planeta noastră trece printr-o pe
rioadă de încălzire similară cu 
cea survenită la începutul erei 
noastre și încheiată între anii 
600—700. Răcirea care a urmat a 
atins apogeul în 1433. Teoria ci
clurilor climatice terestre de 900 
de ani e confirmată atît de iz
voare istorice, cît și de constată
rile oceanografilor și altor spe
cialiști. Cercetătorii sovietici, de 
exemplu, au atras atenția asupra 
faptului că în perioadele de în
călzire nivelul Mării Caspice co
boară și că, în consecință, ora
șele construite pe țărmul mării 
în secolul VI au fost inundate 
Evul Mediu, pentru ca astăzi 
răsară din nou de sub apă. 
încă un argument : așezări 
pescari care încă acum 40—50 ani se aflau pe țărmul mării, 
momentul de față se află la 
proximativ 50 de kilometri 
țărm.

Aceste observații coincid cu da
tele obținute de oceanografii su
edezi care au studiat condițiile de 
îngheț din Oceanul Atlantic și 
Marea Baltică (folosind și cro
nicile vikingilor precum și alte 
manuscrise vechi) și au descope
rit de asemenea existența unor 
perioade alternante de încălzire și răcire. Cîmpiile verzi și așe
zările din Groenlanda, descrise 
în cronicile vikingilor nu sînt, așa 
dar, o legendă. Existența lor, ad
misă mai întîi ca o consecință a 
ciclurilor climatice ale Pămîntu
lui, a fost dovedită apoi de des
coperiri arheologice.

Originea acestor îndelungate 
perioade de căldură și frig ar 
putea fi explicată prin variațiile 
petelor solare și schimbarea po
ziției axului pămintesc. Oricum, 
fenomenul continuă să stea în a- 
tenția oamenilor de știință.
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ANTROPOLOGIE

O necunoscută a secolului: 
accelerațiaîn numărul trecut al revistei noas? fre, dr. Z.A. Barski observa, bazîndu-se pe cercetări antropometrice din ultimii ani și tratînd problema numai sub aspect medical, că adolescenții din zilele noastre sînt sensibil mai înalți decît cei de dinainte de al doilea război mondial. îritr-âdevăr, un adolescent de 15 ani este înalt cît unul de 17 ani de acum cîteva decenii. S-ar părea că generația în creștere din diferite țări s-a luat la întrecere, vrînd să parcurgă cît mai repede drumul dintre apariția pe lume și maturitate. Mai mult, accelerarea creșterii copiilor se observă încă în stadiul intrauterin. în ultimii 30—40 

De ce creștem oare mai înalți ?

de ani, de pildă, lungimea corpului unui nou-născut a crescut cu aproximativ 1 cm.Acest fenomen, numit accelerație, se reflectă și în înălțimea adulților. O statistică recentă a arătat, de exemplu, că în 1926 înălțimea medie a bărbaților din Moscova a fost de 168 cm, pentru ca în 1963 media să salte la 171,8 cm. Dacă accelerația aduce, deci, un spor de 15—20 cm în înălțimea adolescenților din ultima sută de ani, tot ea i-a făcut pe adulți să crească cu 7—10 cm.Cum se explică acest uimitor proces care cuprinde, în linii esențiale, întreaga omenire ?încă în 1935 savantul german E. Koch a încercat să explice accelerația prin influența radiației solare: copiii din zilele noastre stau mai mult la soare și de aceea cresc mai bine. E adevărat că în ultimul deceniu medicina și pedagogia acordă o deosebită atenție organizării regimului de odihnă al celor mici, dar procesul de accelerație se produce, după cum ne conving aceleași cercetări antropometrice, și în țările nordice, cu soare puțin, în aceeași măsură ca în cele sudice. în plus, copiii crescuți Ia țară, care prin natura condițiilor de viață beneficiază de mai mult soare, nu numai că nu cresc mai repede ci, dimpotrivă, dezvoltarea lor e încetinită față de copiii crescuți la oraș. Nu s-a adeverit nici concepția „clasică" ă maturizării sexuale timpurii a locuitorilor din zonele sudice. S-a dovedit, de exemplu, că la adolescenții de pe țărmul Mării Baltice acest proces începe mai devreme decît la tinerii de aceeași vîrstă de pe țărmul Meditera- nei, după cum copiii din Nigeria sau 
din India rămîn în urmă, în această privință, față de semenii lor din Anglia.O altă ipoteză, destul de răspîndită, atribuia accelerația vitaminizării intense a mamei și copilului, practicată de specialiști în ultimele decenii, o însemnătate deosebită acordîndu-se vitaminei B6. Dar această vitamină, ca de altfel și alți stimulatori de creștere, cum e vitamina Bu, au fost sintetizați acum 20—25 de ani, pe cîtă vreme fenomenul accelerației a devenit evident de mai bine de 100 de ani.Poate că principala cauză a accelerației trebuie căutată atunci în îmbunătățirea, cantitativă și calitativă, a alimentației copiilor ? Datele indică, în- tr-adevăr, o creștere bruscă. în ultimele decenii, a consumului de proteine și grăsimi animale. Dacă în 1816, de exemplu, un european consuma 14 kg de carne pe an, în 1934 cifra respectivă a fost de 54 kg, iar astăzi e și mai mare. Fără să nege rolul alimentației în dezvoltarea generației în creștere, specialiștii aduc însă obiecții și acestei ipoteze. în Europa, de pildă, în ultimii 

20—30 de ani nu s-au produs schimbări sensibile în nivelul alimentației (exceptând perioada războiului) și totuși accelerația a continuat să se producă în același ritm. Sau : în comparație cu copiii europeni, cei japonezi consumă de cîteva ori mai puține proteine și grăsimi, fără ca această împrejurare Să influențeze accelerația.A fost invocat și un factor caracteristic secolului nostru, urbanizarea populației. E adevărat că statistica demonstrează că în ultimii 30—35 de ani elevii din Moscova au crescut cu 7—11 om, cei din Iaroslavl cu 5—9 cm, iar cei din satele regiunii Moscova cu 4—7 cm. Există, însă, și date din alte regiuni sau alte țări (R.D.G., Anglia, Spania) în care nivelul material de viață al copiilor de la orașe și sate e cam același și accelerația nu prezintă diferențieri. S-a vorbit, în sfîrșit, despre reducerea morbidității infantile, unele boli ca scarlatina, difteria etc. fiind din ce în ce mai rare, despre apariția unor medicamente noi, despre influențele electromagnetice (legate de răspîndirea stațiilor de radio și televiziune), despre radiațiile cosmice și încă despre multe altele. Dar nici una din ipotezele emise nu poate explica integral de ce procesul accelerației se produce în cele mai diferite zone climatice și în toate straturile sociale. Trebuie să existe, așadar, o cauză comună care determină fenomenul. V. Vlastovski, candidat în științe biologice, consideră că această cauză comună trebuie căutată în genetică, cu atît mai mult, cu cît există date care atestă că dimensiunile generale ale corpului și termenele de maturizare sexuală sînt, în mare măsură, ereditare. Iar prof. V. Buneak a opinat, încă în 1924, că procesul creșterii și dezvoltării oamenilor ar fi influențat și de modificările genetice determinate de amestecul de populații. într-adevăr, dezvoltarea mijloacelor de transport, care au apropiat regiuni aflate la distanțe mari, migrațiile în masă survenite după cele două războaie mondiale, dezvoltarea culturală și, în legătură eu aceasta, prăbușirea barierelor rasiale, religioase etc., dispariția populațiilor care, din motive geografice sau istorice, duceau o viață izolată și încă multe alte cauze au dus la un amestec activ de populații. Incontestabil, acesta e un teren prielnic pentru modificări în ereditate. Dar este el și o cauză a accelerației ? Deocamdată nu se poate da un răspuns categoric.
MECANICĂ DE PRECIZIE

Ceas electronic sau 
televizor de mină ?De cînd a fost inventat, acum 300 de ani, ceasul mecanic funcționează după aceeași schemă.Se știe că o greutate atîrnată de un fir oscilează regulat, adică trece prin- tr-un același punct după intervale egale de timp ; adăugind pendulului un dispozitiv mecanic capabil să adune aceste intervale și să afișeze rezultatul pe un cadran, se obține un instrument de măsurare a timpului, adică un ceas. Oscilațiile se amortizează însă și, pentru ca pendulul să nu se oprească la un moment dat, trebuie să i se imprime la fiecare bătaie un mic impuls care să asigure menținerea aceleeași amplitudini. Prin urmare, un ceas clasic se poate descompune în trei dispozitive : organul oscilator care măsoară timpul, o sursă de energie care-i întreține oscilațiile și un ansamblu redactor cu roți dințate și ace care numără oscilațiile și prezintă rezultatul pe cadran.Principalul beneficiar al perfecționărilor tehnice realizate în decursul secolelor este ceasul de mînă.Astăzi se fabrică zilnic 315 000 de ceasuri, adică 115 milioane pe an. Ca și în celelalte domenii, meșteșugarul a dispărut, fiind înlocuit cu linia tehnologică automată. Procedeele de fabricație ale unui ceas sînt identice cu ale unui motor de automobil : diferența rezidă doar in dimensiunea pieselor și

precizia prelucrării. Dintr-o mașină mare cît un tractor ies șuruburi care se pierd în podul palmei dar care, proiectate pe un ecran cu un. aparat similar celui de la cinematograf, se conturează tot atât de net ca un arbore cotit. La capătul liniei se obține un produs cu precizie surprinzătoare : un ceas care variază cu 10 secunde pe zi măsoară timpul cu o eroare relativă de 0,0001.Unele cronometre sînt și mai exacte, dînd diferențe de numai cîteva secunde. Ele sînt reglate pe mîna posesorului lor, căci fiecare din noi imprimă ceasului său o eroare personală. Ceasornicarii citează chiar cazuri care au derutat cele mai bune cronometre fă- cîndu-le să-și piardă exactitatea. Acest fenomen bizar, mai cu seamă că nu se manifestă la inși cu o activitate manuală trepidantă, n-a putut fi încă explicat.Indiscutabil superior este ceasul care se întoarce automat și care funcționează pe un principiu foarte simplu t o piesă excentrică mobilă în jurul unui ax este legată cu resortul ceasului prin- tr-un tren de roți dințate baladoare. Fiecare mișcare a brațului provoacă oscilații sau răsuciri ale acestei piese care întorc resortul prin intermediul trenului reductor. Menținut la o tensiune aproape constantă, resortul furnizează un efort regulat și astfel dinamica mișcării este îmbunătățităRecent, ceasul automat a pornit pe o cale nouă cînd a fost înzestrat cu o pilă electrică în locul resortului. Ba- lansierul posedă un magnet care se deplasează într-o bobină iar un contact acționat de balansier face ca un curent electric să pătrundă în bobină la momentul oportun pentru a da impulsul motor. Dezavantajul major al acestui ceas este contactul care funcționează de 200 000—400 000 de ori pe zi absorbind fără nici un folos energia necesară asi-

— Iartă-mă dragă, am întîrziat 
puțin.

gurării unei presiuni suficiente. El a putut fi suprimat o dată cu apariția transistoarelor. în anumite condiții un transistor poate emite impulsuri scurte și regulate, ca un ruptor, însă fără inconveniente. Ansamblul constituie un adevărat oscilator cu clichet, balansie- 
rul oscilînd între două bobine, respectiv intrarea și ieșirea amplificatorului 
cu transistoareDar și acest sistem folosește balan- sierul cu frecvență mică, adică opusă preciziei. însăși natura fenomenelor vibratorii face ca un sistem elastic care oscilează cu o frecvență mare să fie mai stabil în timp. De aceea, observatoarele foloseau, de mult încă, ceasurile cu diapazon, în care mișcarea este întreținută electric. Acum, observatoarele folosesc ceasuri electronice, cu cuarț sau atomice, iar diapazonul a pătruns de cîțiva ani și în industria ceasurilor de mînă în Uniunea Sovietică, Statele Unite și Elveția. Precizia acestor ceasuri este mult superioară celor convenționale, limitîndu-se la variații de 2 secunde pe zi.Ce viitor i se pregătește, însă, ceasului? în momentul de față, inginerii încearcă să pună la punct ceasul de mînă electronic care nu va mai avea un oscilator mecanic, ci unul nuclear asemănător celui din ceasurile cu cuarț sau atomice folosite de observatoare. în ceasul cu cuarț oscilatorul este reprezentat de frecventa de rezonanță a cristalului sub acțiunea unui curent electric, iar în cel atomic de însăși mișcarea electronilor, în așteptarea ceasului electronic alți cercetători și-au îndreptat atenția asupra sursei de energie. Astfel, o celulă fotoelectrică montată pe cutia ceasului și expusă la soare doar 22 secunde pe zi ar putea încărca un acumulator. O altă posibilitate ar c^nstitui-o diferentele de temperatură dintre fundul ceasului așezat pe mînă și sticlă, care are temperatura mediului înconjurător. Poate că idealul va fi însă televizorul de mînă, oe al cărui ecran s-ar. vedea în permanentă ceasul unui observator, ceas reglat de un oscilator atomic.



După un studiu amănunțit al radiografiei cardiace, medicii vor hotărî opor
tunitatea unei intervenții chirurgicale.

LEXICON MEDICAL

Formula leucocitară
Leucocitele sau globulele albe ale sîn- gelui reprezintă un grup de celule nucleate în tabloul sanguin normal, din care fac parte elemente avînd originea în măduva osoasă (granulocite), în țesuturi limfatice (limfocite) și în celulele reticulare nediferențiate.Deși de origini atît de diferite, leucocitele derivă de fapt embriologic din a- ceeași celulă mezenchimală primitivă, care se diferențiază ulterior după locul în care se găsește: măduva oaselor, ganglioni limfatici etc.în sîngele recoltat dimineața pe ne- mîncate, din vîna sau din pulpa degetului, numărul leucocitelor variază în mod normal între 5000—8000 pe mmc. Sub 4000 leucocite pe mmc, scăderea numărului de leucocite reprezintă o stare patologică, cunoscută sub numele de leucopenie. Creșterea numărului de leucocite peste valoarea normală de 9000 constituie leucocitoza, iar de la 50 000 de leucocite în sus leucemia.Aceste cifre nu sînt însă fixe, variațiile fiziologice ale leucocitelor desfă- șurîndu-se între limite mai largi decît ale globulelor roșii sau hematiilor. La nou-născut, de pildă, numărul de leucocite depășește adeseori 15 000— 20 000/mmc, după cum și numărul hematiilor atinge și el cifre anormal de mari, datorită pierderii vremelnice în greutate, consecință a pierderii de lichid și a postului pe care le suportă nou-născutul în primele zile după naștere. La adult, digestia după o masă copioasă, menstruația, nașterea, eforturile fizice, traumatismele pot constitui, de asemenea, cauze de creștere fiziologică a numărului leucocitelor.Leucocitele din sîngele circulant se împart în trei grupuri: granulocitele, care, după afinitățile tinctoriale ale gra- nulațiilor lor citoplasmatice se subîm- part în: neutrofile, bazofile și eozinofile. Formula leucocitară normală arată următoarele variații ale fiecărui tip de granulocite : polinucleare neutrofile 50—-70 la sută ; polinucleare eozinofile 1 —4 la sută ; polinucleare bazofile 0—1 la sută.
Limfocitele, care se formează la adult în ganglionii limfatici (splină, amigdale, apendice și alte organe cu țesut limfatic) variază între 20—30 la sută.
Monocitele, care se formează în măduva osoasă, splină și ganglioni limfatici, organe în care se găsesc celule reticulare, variază între 3—6 la sută.Orice variație a numărului total de leucocite, precum și a proporțiilor normale ale diverselor tipuri de leucocite, pe> care o poate releva formula leuco

citară constituie unul dintre cele mai importante mijloace de diagnostic în numeroase boli.Astfel, neutrofilia, adică creșterea numărului total de granulocite neutrofile și totodată a proporției acestui tip de leucocite față de celelalte, se poate în- tîlni în diferite infecții și intoxicații acute, hemoragii masive, în stările postoperatorii, în unele forme de cancer (gastrointestinal, hepatic, medular), precum și în așa zisa leucemie granu- 
locitară cronică.Printre cauzele care provoacă eozino- 
filia, adică creșterea peste valoarea și

proporțiile normale a granulocitelor eozinofile din sînge, cităm unele boli a- lergice, ca: astmul bronșic, urticaria, infestările cu paraziți intestinali, unele boli de piele, ca dermatita herpetifor- mă și pemfigusul, boli infecțioase, ca scarlatina și coreea, și boli ale sînge- lui, cum sînt boala Hodgkin și leucemia cu eozinofilie.Cauzele creșterii procentului de mo- 
nocite (monocitoza) pot fi : infecția tuberculoasă, bruceloza, febra tifoidă, bolile reumatismale, malaria etc.

O limfocitoză mai mare de 30 la sută reprezintă un semn patologic însoțind în mod constant unele infecții acute ca : tușea convulsivă, mononucleozia infec- țioasă, boli iruptive, ca oreionul și pojarul, infecții cronice ca tuberculoza și hepatita virotică.In fine, o scădere a numărului leucocitelor sub 4000 (leucopenia) poate avea drept cauze : infecții virotice ca gripa, pojarul, rubeola, hepatita epidemică, infecții grave ca septicemiile și granulia tuberculoasă, apoi ciroza hepatică, a- nemia pernicioasă precum și reacțiile organismului în urma unor tratamente cu piramidon, antitiroidiene sau iradia- ții ionizante.Se poate ușor înțelege, deci, de ce hemograma și, împreună cu ea, formula leucocitară reprezintă astăzi unul dintre principalele examene de laborator de care se slujește medicul pentru a putea formula diagnosticul de precizie al bolilor.
Dr. Olga Maslova

TEMĂ DE SEZON

Pentru a rezista

la frig...

In ultimii ani, iarna se caracterizează 
prin variații mari și rapide de tempera
tură, umiditate, curenți de aer. Aceste 
condiții favorizează în mod special a- 
pariția afecțiunilor specifice sezonului 
rece, cum ar fi : infecțiile căilor respi
ratorii superioare, afecțiuni pulmonare, 
nevralgii, stări reumatice etc.

Toate acestea se datoresc pe de-o 
parte atît schimbărilor bruște ale fac
torilor climaterici amintiți, la care or
ganismul nu are timp să se adapteze, 
cît și faptului că, în general, nu se res
pectă unele reguli de igienă și de pro
tecție împotriva frigului.

Trebuie astfel menționat că în ano
timpul rece factorul cel mai dăunător 
organismului nu este atît frigul, cît u- 
mezeala din aer sau de pe sol. Secretul 
luptei împotriva „răcelii" constă deci în primul rînd în a avea o încălță

minte corespunzătoare , cu talpă de bo
vine sau de cauciuc.

Este necesar apoi să ne ferim de o îm
brăcăminte prea groasă, care, ducînd la 
încălzirea excesivă a corpului și la tran
spirație, favorizează apariția afecțiuni
lor „a frigore“. Dar și obiceiul contrar, 
practicat mai ales de tineri care utili
zează o îmbrăcăminte prea subțire în 
dorința de a-și „căli" organismul, este, 
de asemenea, dăunător.

Temperatura optimă în camerele de 
locuit este de 18-22°, cu variații în 24 
de ore de maximum 4-6°. Supraîncăl
zirea camerelor nu este sănătoasă și 
predispune la contractarea răcelii în- 
tr-un mediu cu o temperatură scăzută.

Pentru o mai bună rezistență la frig 
se recomandă dușuri calde și reci al
ternative, după un prealabil antrena
ment și spălarea corpului cu apă rece 
pînă la brîu în fiecare dimineață.

O alimentație mai bogată în grăsimi, 
în timpul sezonului rece, contribuie în 
mare măsură la ereșterea rezistenței 
la frig. Alimentația va fi suplimentată 
de vitamine naturale (fructe, legume, 
zarzavaturi) sau artificiale (in specii*!  
vitamina C) care, pe lingă alte avan
taje, conferă organismului o mai bună 
rezistență la infecții.

In sfîrșit, practicarea sporturilor în 
aer liber și plimbările pe jos sînt un 
mijloc simplu și util de a adapta orga
nismul la noile condiții climaterice.

Dr. I. Sovgtov

NOUTĂȚI

Zahărul nu e inofensiv I
Consumul zahărului în lume a cres

cut considerabil in funcție de creșterea 
nivelului de viață. El ar fi răspunzător 
de creșterea taliei medii a unor po
poare și a unei maturații sexuale pre
coce. Dar pe lingă aceste efecte, arată 
in ultimul timp publicațiile de spe
cialitate, zahărul poate avea și 
unele consecințe neplăcute. El poate 
produce carii dentare, diabet și obezi
tate la tineri și mai tirziu afecțiuni 
coronare sau infarct miocardic. Deci 
atenție la acest fals prieten care se dă 
azi fără control copiilor !

Analiza... salivei
Specialiști in analize de laborator 

au comunicat recent cercetările relati
ve la posibilitățile oferite de examenul 
salivei in diagnosticul unui mare nu
măr de boli și în special hipertensiune, 
boala Parkinson și fibroza chistică.

Avantajele unei recoltări de salivă 
înlocuind eventual pe cea de sînge sînt 
evidente.

Apa și via|a
Un savant australian a determinat 

cantitățile de apă consumate de către 
mecanismele biologice naturale pentru 
a putea „fabrica" diverse corpuri or
ganice. Spre a obține un ou, natura 
utilizează o tonă de apă, pentru un 
kg de carne 100 de tone, pentru lina 
necesară unui costum bărbătesc 1000 de 
tone de apă. Producerea alimentelor 
necesare hrănirii unui adult cu 2 700 
calorii necesită 35 de tone de apă. A- 
ceste calcule nu sînt gratuite. Ele sînt 
menite să accentueze importanța apei 
pentru subsistența omului și pentru 
necesitatea de a se lua de pe acum 
măsuri de prevenire a lipsei de apă 
dulce care s-ar putea face simțită în 
viitor pe pămint.

In lipsă de dentist

>h>w.uu.u

esculap

Poșta medicului

fciLIr va 4

P. N. T. — București : N-am prea înțeles din explicațiile și termenii utilizați, ce obiectați faptului că copilul dv. „stă pe burtă*.  La vîrsta lui posibilitatea la care vă gîndiți ni se pare exclusă.
ADRIAN MOGOȘ — Hunedoara : Puteți fi liniștit ! în pofida simptomelor dramatice, durata vieții în tahicardia atrială este îndelungată, numeroase cazuri datînd de peste 40—50 de ani.
C. G.~ București : Simptomele descrise de dv. ar indica niște așa-zise „crize minore" (petit-mal) de epilepsie, dar în absența examenului clinic și .de laborator (electroencefalograma etc.) ne este cu neputință șă precizăm diagnosticul. Trebuie să vă adresați unui specialist neurolog de la Institutul Pavlov.,
SANDU VASILE - Galați : Diagnosticele nu sînt contradictorii, cel de-al doilea precizînd doar sediul ulcerului peptic. Balsamul Șostakovski. (sirop) și injecțiile de aloe sînt produse sovietice eficace în tratamentul ulcerului duodenal și pot fi eventual asogiate. Rezultate excelente, ca inhibant al secreției acide, a dat și produsul Pro-Banthine (3 comprimate pe zi în timpul meselor). Me- dicația trebuie, însă, stabilită de medicii care vă îngrijesc.
BRĂILA ELENA — Corn. Galăești, reg. Iași : Tratamentul hormonal al ameno- 

reelor primare trebuie individualizat și condus riguros de către un medic en- docrinolog sau ginecolog. Noi vă propunem următoarea schemă de tratament, care trebuie însă confirmată de către medicul dv. curant : pe o perioadă de trei luni cîte 20—30 mg (300 000 u.i.) de benzoat de estradiol timp de 20 zile iar în cele 4 zile următoare 40—60 mg de progesteron. Se vor repeta administrările după 10—12 zile de pauză. în cazul unui răspuns pozitiv, se trece la etapa a doua cu hormoni gonadotropi. Se administrează în acest scop 1 fiolă de 500 u.s. la 2 zile, timp de 20 zile, total 10 injecții. Dacă nu se obține o sîngerare, se repetă în luna a doua. Un insucces repetat impune reluarea tratamentului cu Estradiol + Progesteron. După cum vedeți, tratamentul necesită răbdare și... perseverentă.
POPESCU VALENTIN — Galați : în afecțiunea dv au fost încercate unele procedee fizioterapice : radioterapie, electroliză, cu rezultate inconstante. Se mai recomandă băi arsenicale sau sulfuroase, injecții cu conectin, fibrolizin, ionofo- reză. Tratamentul cu vitamina E, cîte 50 mg pe zi, timp de 20—30 zile, trebuie repetat după 3 săptămîni. în fine, recent s-au obținut bune rezultate prin injecții locale de hidrocortizon și hialuronidază.
LANG GHEORGHE — Corn. Aștileag, 

reg. Crișana : Poate fi vorba de un surmenaj intelectual, frecvent la vîrsta adolescenței, dar pot fi și urmări ale unor practici nesănătoase pe care numai dis- cutînd cu fiul dv., cu înțelegerea și menajamentele necesare, le veți putea curma. In orice caz, un tratament de lungă durată cu Glutarom (8 drajeuri zilnic) asociat cu vitamina Bs (o fiolă de 5 ml zilnic buvabilă) — o serie de 10—12 fiole — va remedia oboseala intelectuală și deficitul de memorizare trecător.
ANIȘOARA LĂCĂTUȘ — București: 

In rinita cronică atrofică, de obicei ozenoasă sînt indicate : spălături nazale zilnice cu ser fiziologic călduț, instilații cu oleu gomenolat 2 la sută, badijonaj cu soluție de lugol glicerinată (iod metaloid 0,10 g, iodură de potasiu 0,50 g, glicerina 50 g), vitamină A, untură de pește, aerosoli de streptomicină sau injecții submucoase,. inhalații cu ape sulfuroase sau cu tablete de inhalant (un comprimat la un litru apă fierbinte), io- nizări cu acetilcolină. Medicul curant va decide asupra conduitei de tratament.
IAMANDACHE V. — Iași : Infantilis

mul genital, sau insuficiența testiculară apar de obicei la pubertate și sînt urmate de o maturizare sexuală insuficientă. Apariția sindromului a fost observată după unele infecții cu tropism testicular apărute la pubertate (oreion, febra tifoidă) sau tumori hipofizare. Afecțiunea nu are o bază ereditară. Tratamentul curativ constă în administrarea de hormoni gonadotropi (Coripan) și Testosteron, în doze mari, sub strict control medical.



NOUA CALEDONIE

Recifele de corali - 
fortăreață inaccesibilăRecifele de corali, care-i împrejmu- iesc ca o centură țărmurile, au preschimbat în secolele trecute Noua Caledonie într-o fortăreață inaccesibilă. JPe bună dreptate se spune că Cook a avut mult noroc și în același timp răbdare ca șă poată debarca, în 1774, în această cea mai mare insulă din zona sudică a Pacificului, (după Noua Gui
nee și Noua Zeelandă), căreia marele 

Familie de băștinași.explorator i-a dat numele de noua Caledonie. înainte de a naufragia pe stîn- cile din Vanikoro, La Perouse, celebrul navigator francez a fost, se pare, al doilea european care a văzut insula ce aduce cu un uriaș pește alungit înotînd în Pacific, aflată la aproximativ 1100— 1200 kilometri est de Australia.Alcătuit dintr-o insulă mare — 16 700 kilometri pătrați — și din multe insule mici, în cea mai mare parte eo- raliere, acest arhipelag din Melanezia are o suprafață totală de 18 653 kilometri pătrați și eirca 80 000 de locuitori, băștinașii aparținînd unui subtip specia] negroid, numit neocaledonian. în afară de băștinași și de europeni în Noua Caledonie trăiește un caleidoscop de naționalități j vietnamezi, tahitieni, javanezi, japonezi, indonezieni etc.Țărmul, foarte crestat, are multe porturi naturale (al căror acces este îngreunat de recife), dintre care cel mai mare și mai bun este Noumea, în același timp capitala arhipelagului, în care lo- euiește jumătate din populație. Noumea este un oraș și un port destul de mare, căruia cadrul natural — respectiv marea și munții — îi dau un aspect foarte plăcut. Arborii înfloriți scînteind în soare — o explozie de lumină și culori — și plajele cu un nisip atît de fin și de alb încît uneori e cu neputință să-i suporți strălucirea, transfigurează totul în jur.Pe coasta vestică, la circa 300 de kilometri spre nord de capitală, se află grotele din Fatanaoue, care adăpostesc niște mumii de acum aproape o sută
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de ani, cum spun localnicii. Este o excursie interesantă dar extrem de primejdioasă, căci ca să ajungi la grote trebuie să mergi mai întîi cîtva timp pe jos, apoi să traversezi de două ori un rîu și să urci aproape o oră prin pădure. în Noua Caledonie se află de altfel multe asemenea grote cu mumii, martori tăcuți ai unei vieți de demult.Un alt punct de atracție în arhipe- 

lag este orașul Kunie din insula sudică Pinien. Bariera de corali din jurul orașului n-are aproape nici o fisură. Albastrul și verdele mării, albul dur eare marchează recifele și coralii portocalii și roșii justifică, pe bună dreptate, renumele de paradisul pe pămînt de care se bucură micul Kunie (937 de locuitori). Clima blîndă, belșugul de „fructe" ale mării și pămîntului — pește și languste delicioase, banane, fructe de papaya, mangotieri șj avocado, ananas și niște grape-fruit-uri imense — atrag mulți vizitatori străini, mai ales din Noile Hebride, Australia și Noua Zeelandă, eare au la dispoziție un hotel confortabil, plaje splendide și cel mai frumos apus de soare, eum afirmă pliantele turistice.încă în 1774 ,1a scurt timp după ce a debarcat în Noua Caledonie prin strîmtoarea Balade, Cook a notat în jurnalul său de bord că insulele păreau a fi extrem de bogate în minereuri. Și nu s-a înșelat, căci, într-adevăr. arhipelagul se situează astăzi pe unul din primele locuri în producția mondială de nichel.Cele mai importante exploatări miniere se află la Kauoaoua și Thio, a- cesta din urmă supranumit și orașul nichelului. Așezat la gura rîului cu același nume, într-un peisaj de o frumusețe sălbatică, Thio are mine cu exploatare la zi. în afară de nichel, Noua Caledonie mai posedă importante zăcăminte de crom, de minereu de fier și de mangan.Printre ciudățeniile Noii Caledonii se numără și niauli, un arbust specific din familia mirtaceelor, înrudit deci cu mirtul, eucaliptul etc. El furnizează o esență utilizată în parfumerie și din care se extrage și gomenolul. Principala caracteristică a acestui arbust este că nu arde aproape de loc, că poate rezista prin urmare la puternice incendii—
I. Antalov

ITALIA

Palatele Genovei
Nu e prea ușor să te descurci prin 

sumedenia de străzi, străduțe și ulicioa
re care brăzdează, iar uneori străpung 
chiar colinele din preajma țărmului 
Genovei.

De altfel, marea aproape că nu parti
cipă la peisajul orașului din pricina 

sumedeniei de construcții portuare; îi 
ghicești prezența numai după respira
ția brizei.

De 2 000 de ani, locuitorii orașului, 
transportul și chiar orașul ca atare 
urcă și coboară pe un amfiteatru natu
ral. Dimineața, prin fereastra hotelu
lui nostru vedeam gospodine eu șaluri 
pe umeri și cu coșuri în mină, pline cu 
pește și ridichi cumpărate din piață, 
ureînd de obicei pe o stradă în trepte, 
aproape verticală.

Dar și hotelul nostru își avea viața 
lui verticală : încă din zori, pe treptele 
celor cinci etaje răsuna bocănitul ghe
telor a cincizeci de tineri cu părul 
tuns seurt — elevii unui seminar. Abia 
ajungeau unii jos, eă alții și începeau 
să urce. Erau veseli, se înghionteau, 
săreau cîteva trepte dintr-odată, 
zîmbeau, dar totul pe tăcute — cum 
cere disciplina. Erau supraveghea^ de 
doi tineri canonici în veșminte lungi 
negre, cu o minge de fotbal sub braț și 
eu un aparat fotografie. Veniseră din 
Neapole într-o excursie cu vaporul ea 
să se închine sfintei Maria din Rapallo.

Hotelul nostru se afla chiar lîngă 
gară, alături de un altul, mult mai 
somptuos. In apropiere se întindea o 
piațetă, cu o farmacie și un monument 
al lui Cristofor Columb, înălțat în se
colul trecut.

Turiștilor ii se arată neapărat casa 
în care se spune că s-a născut Columb. 
îndărătul ei se înalță niște porți datînd 
din evul mediu — Porta Soprana. Ar
cul ei ogival, care dă intr-o stradă în
gustă, este strîns între două turnuri 
circulare și înalte. Ruinele casei sînt 
acoperite cu iederă. S-au păstrat mai 
bine două ferestre de la etaj și ușa de 
la intrare. Deasupra ferestrelor este o 
tăbliță cu o inscripție, sprijinită de 
niște cariatide în stil baroc.

Genova se poate mîndri, pe bună 
dreptate, cu palatele ei. E adevărat că 
arhitectura orașului nu este băgată în 
seamă de oamenii de afaeeri de prin 
partea locului sau de cei veniți de pe 
alte meleaguri, căci palatele nu sînt 
chiar atît de impunătoare pe dinafară, 
în schimb valoarea lor se află în inte
rior. Nu mă refer la colecțiile de artă, 
ci la curțile interioare. împreună cu 
vestibulurile și treptele, ele sînt deo- 
bieci accesibile vizitatorilor.

Chiar în prima zi am străbătut strada 
principală a orașului, relativ largă — 
Via Balbi — pe care se află hotelul 
nostru. Am vizitat clădirea universită
ții, construită de arhitectul Bianco în 
secolul al XVI-lea, cu o splendidă 
curte interioară. Coloanele-i împere
cheate, scara în pantă lină, împodobită 
cu lei șezînd, ne-au impresionat prin 
armonia lor. Universitatea a fost con
struită cu fonduri alocate de celebra 
familie genoveză Balbi, eare a dat 
numele ei și străzii. Pe aceeași arteră 
se află și palatul Balbi, cu o curte in
terioară la fel de frumoasă.

Există insă și o stradă scurtă, dar 
celebră în istoria orașului: strada Ga
ribaldi. Zidurile masive ale palatelor 
sînt strîns lipite unele de altele. Am 
urcat pe strada Garibaldi cînd începea 
să se întunece. Am mers pînă la capăt 
și apoi ne-am întors, cu intenția de a 
porni într-altă direcție cînd, deodată, 
ne-am oprit uimiți: îndărătul unei uși 
mari de sticlă am zărit o loggia *)  slab 
luminată. Tavanul era aurit și împo
dobit cu picturi. Figuri și scene mito
logice erau încadrate de poligoane și 
pătrate din aur greu. Ceva mai la o 
parte, într-o nișă, se afla statuia unui 
tinăr zeu nud, îndoit în manieră praxi- 
teleană, pe fondul unei picturi decora
tive ușoare.

Ne-am lipit fața de geam, cum fac 
copiii in fața unor vitrine cu jucării. 
Apoi am plecat, dar curiozitatea ne-a 
făcut să ne întoarcem. Am bătut în 
ușă.

Ne-a deschis un portar intre două 
vîrste și, fără să ne pună vreo între
bare, ne-a lăsat să intrăm.

— Ce palat e aici ?
— Palazzo Pallavicini, signor.
— Și ce instituție se află acum... 

aici ?
— E o casă de locuit, signor.
— O locuință ? Și cine locuiește ?
— Marchizii Pallavicini, signor.
Apoi portarul ne-a condus pînă la 

capătul loggiei, spre zeul de marmură, 
și am urcat o scară. La etajul întîi, pe 
pereți se aflau portrete de bărbați în 
mărime naturală. Pantaloni scurți, 
bufanți, din atlas greu, gulere țepene, 
fețe palide, fără picătură de sînge — 
ca în secolul al XVIl-lea.

— Sînt strămoșii stăpînilor palatului. 
Mai departe nu puteți merge — încep 
apartamentele marchizilor.

Chiar dacă nu izbutesc să vadă mare 
lueru ia Genova, turiștii vizitează to
tuși neapărat Campo Santo. Să vii la 
Genova și să nu vezi Campo Santo ar 
fi cam același lucru cu vizitarea Pa
risului fără să vezi turnul Eiffel. De o 
sută de ani el este vizitat de orice ins 

chiar dacă se află numai în trecere 
prin Genova.

Campo Santo, sau mai exact cimiti
rul Segnano, este așezat mai sus de 
oraș, pe o colină nu prea înaltă Ne-am 
apropiat de el dinspre dealul Righi, 
unde urci de obicei ea să admiri pano
rama Genovei, altminteri nu prea ex
presivă Pentru eă, văzută de la mare 
înălțime, marea are un aspect neutru, 
albastrul ei își pierde integritatea. 
Munții nu par mai frumoși și nici mai 
urîți decît alții. De altfel, amfiteatrul 
orașului trebuie privit de jos.

Galerii acoperite de marmură îm- 
prejmuiesc din trei părți cimitirul. In
tre ele, înecate în verdeață, se află 
cripte și capele albe. Galeriile cuprind 
o adevărată expoziție de sculpturi din 
marmură albă, una mai somptuoasă 
decît alta. Dincolo de ele sînt cruci și 
plăci tot de marmură. Se vede bine eă 
ta apropiere se află celebrele cariere de 
Ia Carrara,

S. Șervinski

BHUTAN

Liniștea idilică 
este tulburată

Pînă nu de mult, drumul de la hota
rul cu India pînă la cel mai apropiat 
oraș din Bhutan, micul stat din estul 
Himalaiei, era străbătut cu catârul in șase zile și șase nopți. Automobilul, 
însă, poate acoperi aceeași distantă in 
numai opt ore.

Un templu imens — zong in limba 
băștinașilor — în alb și negru se ză
rește în vale de la mare depărtare. Zi- 
durile-i înclinate împrejmuiesc o curte 
spațioasă, în care se află alte cîteva 
temple, mai mici evident, și case de 
rugăciune. De lîngă impunătorul tem
plu pornește un podeț de lemn arcuit 
peste o apă cu debit mic. La ambele 
capete ale podețului se află niște vase 
cilindrice pline cu file de hîrtie și 
pergament cuprinzind texte sfinte Iar 
pe malurile rîulețului sînt fixate pră
jini de bambus, înalte de cite nouă 
metri, cu steaguri de rugăciune, pe care, 
dealtminteri, le întâlnești pretutindeni 
în preajma fiecărei case.

Așezat într-o zonă de mare altitudine 
și pe versantele sudice ale Himalaiei, 
Bhutanul închide pe teritoriul lui de 
50 000 kilometri pătrați o serie de lan
țuri muntoase tăiate de văile adinei ale 
unor rîuri — afluenți ai Brahmaputrei. 
In nord, altitudinea maximă atinge 
7314 metri, în vîrful Ghomo-Lhari. Ve
getația începe, în zonele joase de 
munte, cu pădurea umedă subtropicală, 
urmată de arbori cu frunze căzătoare 
(stejari, fagi etc.) și conifere și culmi- 
nînd cu cîmpii alpine.

în ultima vreme liniștea idilică, doar 
arareori tulburată de clinchetul melo
dios al clopoțeilor de caravane și de 
strigătele crescătorilor de catâri, care a 
stăpînit veacuri de-a rîndul văile în
verzite ale micului stat cățărat în 
munți, a început să fie sfîșiată de clac- 
soanele camioanelor care șerpuiesc pe 
o șosea recent construită, de lovituri 
de târnăcoape. ciocane pneumatice și 
duduit de tractoare. Căci și in Bhutan 
a început să se facă simțit suflul nou 
al secolului nostru. Cei peste 800 000 
de locuitori ai țării, care se ocupă in 
special cu agricultura, cultivînd orez, 
porumb, mei, legume, bumbac, au pășit 
cu încredere pe calea progresului. Dacă 
pînă acum 6—7 ani, ei mai făceau 
schimb prin troc, impozitele percepîn- 
du-se tot în natură (în curțile temple
lor se adunau grămezi de ofrande — 
de la cereale pînă la unt) acum în co
merț se folosesc pe scară largă banii.

M. Bagrițki

— Aici e biroul de obiecte gă
site ?Desen de B. Bossart



Au străbătut împreună multi kilometri din tundra siberiana.

MARTORI SECULARI

Născut
acum 700 de ani...în Zaporojie trăiește un venerabil bătrîn, Nikifor Antonovici Deikun, care a devenit popular pentru că îngrijește de un și mai venerabil bătrîn, în vîrstă de mai multe secole.încă în 1953 botaniștii au încercat să stabilească vîrsta secularului stejar gigant, de a cărui ocrotire răspunde N. Deikun. Tăind o cracă și numărîn- du-i inelele anuale, ei au fost surprinși: 675 de ani! Iar dacă ținem seama că în primii 25 de ani copacul a crescut, după cum afirmă silvicultorii, fără să-și marcheze vîrsta prin inele, rezultă că stejarul din Zaporojie a intrat în al optulea secol.Uriașul are 36 de metri înălțime, diametrul coroanei atinge 43 de metri, iar acela al trunchiului aproape șapte metri. Se spune că sub frunzișul lui 
au scris cazacii zaporojeni faimoasa 
lor scrisoare către sultanul turc.

i..Și ceva despre 
longevitate

Oameni în vîrstă de 136 de ani sînt 
rari, chiar în Azerbaidjan, unde la fie
care sută de mii de locuitori există 
84 de inși trecuți de o sută de ani. De 
aceea cea de-a 136-a aniversare a lui 
Nazar Alamov din colhozul Ghelebe 
(Victoria) a fost sărbătorită cu fast de 
toți concetățenii săi.

Nazar a păzit turme de oi timp de 
nn veao. El cunoaște fiecare piatră și 
fiece potecă din munții Talîș și, mînat 
de o veche obișnuință, își petrece și a- 
cum zece ore în aer liber, pe munte 
sau în pădure.

întrebat de secretul longevității lui, 
a răspuns eă mănîncă puțin, dar de 
patru ori pe zi i rația lui alimentară 
e alcătuită mai ales din bucate pregă
tite cu lapte și legume. Seara i se ser
vește o specialitate a locuitorilor din 
Talîș : supă de cartofi, cu ceapă și ouă.

Ancestralul păstor continuă să-și_ lu
creze bucata de pămînt de pe lîngă 
gospodărie și nu trece o zi ca să nu 
facă o vizită la ferma de animale a 
colhozului.

CARE ! CHEIA 
ENIGMEI ?

Scorpionii

față cu radiația
In cursul unor experiențe recente, 

cițiva cercetători francezi au fost izbiți 

de excepționala rezistență la radiația 
nucleară a scorpionilor africani. Amă
nuntul e interesant, în primul rînd, în 
măsura în care ar putea înlesni desco
perirea unui mijloc de apărare a orga
nismului uman împotriva primejdioa
selor raze.

Experiențele au fost efectuate în su
dul Algeriei. Dozele de radiație îndrep
tate de cercetători asupra speciei de 
scorpion saharian „androctonus amo- 
reuxi" s-au dovedit ineficace, deși ar li 
desființat orice altă vietate. Șe știe că 
o doză de 600 roentgen e suficientă 
pentru a prîcinui organismului uman 
un rău ireparabil. La Hiroshima și Na
gasaki dozele au fost de două ori mai 
mici, dar continuă și azi să facă vic
time. Scorpionul african nu s-a sinchi
sit însă de colosala doză de 80.000 r și 
s-a lăsat răpus — dar numai după două 
zile — de 154.000 r!

De altfel încă cu prilejul exploziei nu
cleare de la Bikini s-a observat că ne
vertebratele sînt mai puțin sensibile la 
radiații decît vertebratele. Dar verifica
rea acestei observații prin experiențe 
sistematice a început abia în 1962. 
Atunci a intrat și scorpionul african în 
cîmpul vizual al cercetătorilor. Se pare 
că nu veninul îl face inofensiv în fața 
ucigătoarelor raze '. unii păianjeni, nu 
mai puțin veninoși, sucombă la 10.000 r, 
iar scorpionii mexicani nu rezistă Ia 
peste 50.000 r.

Pînă în momentul de față nu s-a gă
sit totuși cheia de la enigma scorpionu
lui african. O caută și profesorul M. Va
chon, de la Muzeul de științe naturale 
din Paris, recunoscut drept cel mai bun 
expert „scorpionolog". Profesorul și-a 
consacrat ultimii 40 de ani exclusiv stu
dierii acestei fosile vii care de 150 de 
milioane de ani, a înfruntat toate cata
clismele prin care a trecut Pămîntul și 
acum sfidează unul dintre cele mai peri
culoase fenomene, radiația.

CAPRICII

Usturoiul

și vocile celebre
Cîntăreții de operă sînt cel puțin la 

fel de grijulii ca sportivii eu „forma" 
lor. De dragul artei baritonul Robert 
Merril stă, de pildă în mîini, iar mezzo- 
soprana Rosalinda Elias face gargară cu 
șampanie.Arta cîntărețului de operă poate fi asemuită eu un bibelou fragil, ocrotit de posesorul lui prin cele mai felurite mijloace. De aceea nu sînt disprețuite nici prejudecățile sau superstițiile. Cine nu-i convins, de pildă, că însușirile vocale ale unui cîntăreț sînt direct proporționale cu numărul lui de kilograme ? Un medic și-a exprimat părerea că acest mit s-ar datora împrejurării că primii tenori italieni celebri au fost corpolenți de felul lor. Dar în zilele noastre, cînd zveltețea e un atribut estetic unanim apreciat și cînd acest atribut devine deosebit de vizibil pe ecranele cinematografelor și televizoarelor, artiștii de operă se străduiesc să-și mențină silueta. E cunoscut cazul Măriei 

Callas care acum treisprezece ani avea 100 de kilograme și a făcut o intensă cură de slăbire, fără să-și altereze vocea.Legenda grăsimii e pe cale deci de a fi spulberată, dar altele îi Iau locul, deosebindu-se după gusturile și capriciile cîntărețului. Birgit Nielsson, de exemplu, obișnuiește să-și fortifice coardele vocale cu bere ; alte celebrități cred în „miraculoasa" «oca-cola sau în dușurile scoțiene : unul cald, unul rece. Dar iată că printre aceste obiceiuri strict individualizate începe să străbată o preferință aproape comună : usturoiul. Consumarea în cantități mari a acestei plante înainte de ieșirea în scenă a devenit atît de populară printre tenorii germani, încît o cîntăreață italiană, aflată în turneu, nu s-a mai despărțit de flaconul cu dezodorant cît a durat spectacolul. Ceea ce nu înseamnă că italienii nu plătesc și ei tribut usturoiului Tenorul Franco Corelli îl combină însă cu pătrunjel și-1 presară peste bif- tecurile în sînge pe care le consumă în pauze.Respectînd tradiția inaugurată de soprana Giulia Grîsi care, ori de cîte ori rolul îi impunea să cadă pe podea se străduia să nimerească mai aproape de o trapă de unde i se întindea rapid o cană cu bere, mulți cîntăreți obișnuiesc să mănînce și să bea în timpul reprezentației. Cînd în actualul spectacol „Electra", pus în scenă la opera new- yorkeză „Metropolitan", Birgit Nielsson caută securea lui Agamemnon, ea soarbe pe furiș dintr-un pahar cu bere ascuns după o stîncă. Iar doctorul Geraldo de Marco, a cărui misiune e să asiste pe cîntăreții operei milaneze „La Scala", spune că are de făcut în fiecare seară, la cererea artiștilor, un mare număr de injecții, dar că le face și cu apă (bineînțeles, fără știrea „pacientului"). Efectul psihologic e însă întotdeauna același și artiștii declară că au fost în formă datorită miraculoasei substanțe injectate...

ÎN SLUJBA LEGII

Ultimul cuvînt 
al detectivilorNu de mult, la Londra a fost săvîr- șită o spargere mai puțin obișnuită. în timp ce cîțiva gangsteri operau într-un magazin de bijuterii, complici, înarmați cu aparate de radioemisie portative, patrulau prin apropiere, gata să-și avertizeze tovarășii pe calea rapidă a undelor.Dar dacă borfașii de toate categoriile fac acum uz de noile realizări ale tehnicii, polițiștii nu se lasă nici ei mai prejos. Cînd a fost răpit fiul cîntărețului american Frank Sinatra, polițiștii au ascuns în teancul de bancnote destinate răscumpărării un aparat de radioemisie de mărimea unui bob de mazăre. Apoi au stat la pîndă în apropierea locului fixat pentru transmiterea banilor, trăgînd cu urechea la ra- diogoniometrele lor. Bobul de mazăre și-a făcut datoria și gangsterii au fost prinși.Poliția judiciară vest-germană a avut însă de dus la bun sfîrșit o misiune și mai dificilă. Căutînd să descopere pe autorii unui incendiu care a distrus opere de artă de mare valoare, tehni- cienii-criminaliști au reușit să determine, printr-o analiză chimică, grosimea stratului de depuneri pe țeava boilerului electric. Ei au dovedit astfel că boilerul funcționase timp de 14 ore fără întrerupere, ceea ce dăduse naștere incendiului.Una din cele mai noi metode de detectare a infractorilor utilizează mirosul specific al fiecărui individ. Cu alte cuvinte, tehnica criminalistă încearcă să se substituie cîinilor polițiști. Metoda „adulmecării" a fost elaborată de 
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un specialist în mirosuri de la Institutul de tehnologie din Chicago. Specialistul a confecționat, în acest scop, un fel de conductă din masă plastică în care e introdusă persoana suspectată ; prin conductă trece un curent de aer, care adună mirosurile și le „mătură" spre un dispozitiv de filtrare; o peliculă uleioasă absoarbe substanțele aromatice (caracteristice persoanei respective) care pot fi astfel supuse a- nalizei chimice. Comparînd acest miros caracteristic cu probele extrase din aerul încăperii în care a fost să- vîrșită infracțiunea se poate deduce dacă suspectul a fost sau nu în acea încăpere. Autorul metodei susține că fiecare încăpere are un buchet de mirosuri specifice, care se modifică o dată cu intrarea unei persoane. Și viceversa, orice persoană împrumută pentru un timp oarecare unele mirosuri din încăperea în care a pătruns.Dar actualele metode de investigație se referă și la amănuntele impalpabile care alcătuiesc „stilul" caracteristic fiecărui infractor : modul în care își pregătește „acțiunea", caracterul ei. timpul pe care îl preferă pentru a o comite, armele folosite ș.a.m.d. în dispozitivele de memorare al unor calculatoare electronice se păstrează toate datele despre „stilul" infractorilor iar mașina, com- parîndu-le cu amănuntele noului delict, alege cu repeziciune persoanele pasibile de bănuială.Un motiv în plus pentru a lăsa „crima perfectă" în seama scriitorilor de romane polițiste.
(După „Za rubejom")

ON REVIENT
TOUJOURS...

în sfîrșit,
automobile electrice

Automobilele alimentate cu ben
zină sînt din ce în ce mai dis
creditate. In primul rînd pentru 
că infestează aerul, mai cu seamă 
în marile aglomerări urbane. Dar 
atacurile împotriva acestui gen 
de vehicule au primit ~ mat de 
mult o ripostă categorică și sin
gura alternativă posibilă: auto
mobilul electric, n-a reușit să 
înlocuiască mașinile acționate de 
benzină. Bateriile propuse pen
tru automobilele electrice erau 
prea mari, foarte scumpe și nici 
nu puteau funcționa vreme în
delungată fără a fi reîncărcate. 
Acestea au fost principalele mo
tive care au dus la abandonarea 
încercărilor întreprinse prin a- 
nul 1930 de unele firme ameri
cane.

Recent, însă, reprezentanți ai 
companiei „Ford“ au declarat că 
inginerii acesteia au reușit să cre
eze o baterie de tip nou, ușoară, 
funcționînd pe bază de sulfat de 
sodiu și care, fără să fie reîn- 
cărcată, va conferi automobilu
lui o rază de acțiune permisă de 
un rezervor de benzină.

Cînd va apărea pe piață noul 
automobil ? Calculele specialiști
lor indică date destul de precise : 
în cursul anului viitor modelul 
experimental va fi încercat pe 
șoselele Angliei, apoi pe cele ale 
S..UA., iar în 1971 se va putea 
vorbi de o concurență serioasă 
dintre automobilele electrice și 
cele cu benzină.

S..UA


Pe o scară de frînghie, 
dar nu către Juliefa...

(Urmare din pag. 4-a)Dar nu de asta ne ardea atunci. Curînd, am sărit pe rînd în balcon. Apoi am intrat într-o încăpere lungă și îngustă, fără ferestre. După ce ne-am obișnuit puțin cu semiobscuritatea dinăuntru, am văzut un grup de ofițeri așezați în semicerc. Instinctiv, Grișin și eu ne-am luat cea mai prielnică poziție de apărare, chiar lîngă perete, umăr la umăr. (De altminteri, era o măsură de precauție naivă : dacă inamicii ar fi vrut să ne ucidă, nimic nu ne-ar fi ajutat, nici chiar cea mai favorabilă poziție).Ne-am adresat ofițerilor, repetînd că împotrivirea era zadarnică, că oricum războiul avea să se sfîrșească curînd. Și, în numele comandamentului sovietic, le-am cerut să capituleze. Ofițerii ne-au ascultat cu luare aminte, apoi au început să discute aprins între ei. Numai locotenent-colonelul nu lua parte la dezbateri, ci stătea tot timpul lîngă noi. Nu auzeam ee discutau ofițerii, dar după expresia de pe fețele lor am dedus că unii — în frunte cu colonelul — erau pentru capitulare, iar alții — cei mai mulți tineri cu chipuri îndărătnice și fanatice — împotrivă.Cine avea să aibă ultimul cuvînt ? La un moment dat colonelul ieși în față.— Domnilor ofițeri ruși ! Noi, germanii, prețuim curajul și noblețea faptei dv; nu v-ați temut să urcați în citadelă spre a evita o vărsare de sîn- ge... Dar nu putem capitula. Fiecare ostaș trebuie să-și facă datoria pînă la capăt. Avem, însă, o contrapropunere. Dumneavoastră ne-ați arătat foarte convingător că războiul se va sfîrși curînd. Vă dau cuvîntul de ofițer german că în aceste puține zile cîte au mai \rămas, citadela nu va trage nici un foc asupra podului , nu va pricinui armatei ruse nici un rău. Dar nici ostașii dv. să nu întreprindă nimic împotriva noastră. Iar cînd comandamentul suprem va da ordin de capitulare generală, ne vom preda. în felul acesta ne facem datoria și evităm vărsarea de sînge...Acum era rîndul nostru să vorbim. Nu era o discuție sterilă, ci tot o luptă. Nesîngeroasă, dar de rezultatul ei depindeau multe vieți.— Domnilor ofițeri ! Aparent, propunerea dv. ar fi rezonabilă, dar comandamentul sovietic n-o poate primi. Războiul este război și nu un joc. Niciun cuvînt de onoare nu poate constitui o garanție sigură eă podul nu va fi atacat de artileria dv. De aceea, trupele sovietice vor trebui să ia citadela cu asalt. Și o vor lua, nu vă îndoiți de asta ! în cursul asediului va curge, însă, și sînge de-al ostașilor noștri. Și dv. veți fi de vină. în această eventualitate, comandamentul sovietic nu vă mai poate făgădui și garanta cele prevăzute în condițiile de capitulare. De aceea vă dăm un ultim termen de gîndire. Dacă pînă la ora 15.00 parlamentarii dv. nu se vor prezenta la prima noastră linie, spre a ne înștiința că ați capitulat, vom începe asaltul. Comandantul dv. v-a vorbit acum de datorie. Vă sfătuim, domnilor ofițeri, ca în orele ce urmează

să reflectați în ce constă adevărata dv. datorie față de patrie: ca la sfîrșitul unui război pierdut să vă osîndiți singuri la moarte, pe dv, pe soldați și pe bătrînii, femeile și copiii aflați în fortăreață, sau să vă păstrați propria viață și pe aceea a lor pentru o Germanie nouă, viitoare. Dacă totuși veți refuza să capitulați, greaua răspundere pentru sîngele vărsat zadarnic vă va reveni în întregime !...în încăpere se lăsă o liniște mormîn- tală. Noi ne-am îndreptat spre ieșire, simțind ațintite asupra noastră privirile pline de ură ale ofițerilor tineri. Dar nici unul nu se clinti din loc. Numai colonelul și locotenent-colonelul ieșiră în urma noastră pe balcon. Am coborît; comandantul și locțiitorul se aflau tot în balcon. Am trecut din nou pe lîngă „Tigrul" ruginit, peste pod și ne-am îndreptat spre pădure. Eram îngrijorați: nemții nu se atinseseră de noi atîta timp cît nădăjduiau că vom cădea la învoială. Dar acum, după ce le respinseserăm propunerea și nu mai sperau într-un compromis, vreun fanatic ne-ar fi putut trimite un glonte în spate. Fără voia noastră doream să ne grăbim pașii, dar ne-am stăpînit. în sfîrșit, se ivi și pădurea. Tovarășii de arme ne-au îmbrățișat cu căldură....Ne-am întors la Spandau. La ora două maiorul mă trimise în prima linie, unde fixasem întâlnirea.La un moment dat cineva strigă :— Tovarășe căpitan, vin, vin !M-am uitat la eeas. Era trei fără un minut. Am ordonat ostașilor să rămînă pe loc, iar eu am pornit în întâmpinarea a doi inși care se apropiau cu un steag alb.La trei fix, la rfțiva pași de mine se aflau comandanții! fortărețe! și locțiitorul lui.— Citadela... — glasul colonelului tremura și se pierdu pentru o clipă ; o clipă care-mi păru o veșnicie... — capitulează.M-am simțit cuprins de o bucurie fără margini, dar am continuat totuși să rămîn impasibil, de parcă aș fi auzit un lucru cît se poate de obișnuit. Am spus numai :— Atunci să stabilim amănuntele capitulării.După cîteva ore, maiorul Grișin și cu mine am intrat din nou în fortăreață, dar de astă dată nu prin balcon, ci pe porțile larg deschise. In curtea imensă erau încolonați soldați și ofițeri germani. Colonelul și locotenent-colonelul se apropiară de noi. Locotenent- colonelul ni se adresă într-o limbă rusă corectă :— Am vrut să ne luăm rămas bun de la dv, domnilor ofițeri...După care, văzînd uimirea noastră, adăugă :— Am locuit mulți ani la Sankt-Pe- terburg și vorbesc rusește.într-adevăr, vorbea bine rusește, aproape fără accent străin. Iată de ce, în tot timpul tratativelor se aținuse mereu lîngă noi — și jos, lîngă zidurile fortărețe! și înăuntru. Noroc că nu rostisem nici un cuvînt imprudent 1...Se însera. Am urcat în mașină și am pornit „acasă", la secția politică a armatei.
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GH. AL. VOINESCU — Corn. Lăpu- 
șata, reg. Argeș: Vă mulțumim pentru urările transmise cu prilejul Anului 
nou. Vă dorim la rîndul nostru fericire și reușită în activitatea ce o depuneți.

IRINA CONSTANTINESCU — Bucu
rești : Ne bucură aprecierile făcute. Actorului Innokenti Smoktuno-vski îi puteți scrie la Teatrul de dramă „Maxim Gorki" din Leningrad.

VIRGIL GHELASE — București : Regretăm, dar nu vă putem satisface dorința. Adresați-vă unei publicații de specialitate. . -
B. BELLA — Mediaș : Vă mulțumim pentru „felicitare și vă dorim succes în activitatea dv. ;
MUȘAT , STANCU — București: Un astfel de articol nu a apărut în revista noastră. .
ION STAN — Oțelul Roșu, reg. Ba

nat : Stabilizatorul de tensiune de care aveți nevoie vi-1 puteți procura numai prin comerțul de stat. în privința neregulilor pe care le sesizați, adresați-vă Inspecției comerciale de stat de pe lîngă Sfatul Popular din localitatea unde domiciliați.
I. CATANĂ — Hunedoara : Pentru amănunte adresați-vă în scris Universității din Moscova, „Centrul științific și metodic de studiere a limbii ruse".

PROF. I. A. HUTESCU — eom. Bo
bești, reg. Iași: Vom ține seamă de propunerea dumneavoastră.

AUGUSTINA SPREITZER — Ora- vița: Regretăm, dar nu sîntem în posesia adreselor solicitate.
ANDREI RADU — Timișoara : Vă mulțumim pentru hunele aprecieri pe care le faceți la adresa revistei noastre. Vom mai publica, articole de genul celor care vă interesează. Literatură în a- ceastă direcție nu există în librării. A- dresa dr. I. N. Riga este : Str. Mircea Bădescu nr. 20, București.
GH. ANDRAȘONI — com Tîrdea, reg. Banat: Revista noastră nu a scos un almanah. Almanahul Scînteia îl puteți procura de la chioșcurile de ziare sau librării. Pentru a obține titlurile dorite adresați-vă librăriei „Cartea prin poștă", str. Sergent Nuțu Ion nr. 8—12 — București.
MIRCEA CEREPANOV — Sibiu : Caricaturistului sovietic I. Cerepanov îi puteți scrie la unmătoarea adresă : „Moscova A—15, Bumajnîi proiezd 14 U.R.S.S."
BARBU PREJBEANU — Craiova: Vă mulțumim pentru aprecieri. Asupra mieroturismului „Zaporojeț" vom reveni într-unul din numerele viitoare. Vom ține seamă de sugestii.

COMPLEXUL’
PENTRU INDUSTRIALIZAREA

LEMNULUI

PRODUCE:
PLĂCI AGLOMERATE CU RĂȘINI 
UREOFORM-ALDEHIDA DIN AȘCHII 
DE LEMN TRIPLU STRATIFICAT.
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Greutate specifică 60 kg/mc.Grosimi: 8, 12, 16, 19, 22 mm.Formate: 3660/1830 1830/1830, 2440/1830, 1220/1830mm.
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Economice,
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j MODĂ

Curcubeu pe zăpadă

Cînd vorbim despre îmbrăcămintea sportivă — în speță cea de iarnă — e de prisos să mai stăruim asupra faptului că ea trebuie să. fie comodăj.lucrul se înțelege de la sine.- Așa că ne vom referi numai la latura estetică, așa cum o preconizează creatorii sovietici..Întîi despre culori. Natura însăși sugerează coloritul costumației sportive de iarnă. Pe fondul alb omniprezent sînt de un efect, special culorile vii, viguroase, combinațiile frapante.. Este exact ce ne recomandă moda actuală.Coloritul permite să se unească într-un întreg componentele costumului, care după recomandațiile creatorilor sovietici trebuie să fie alcătuit din una, două sau maximum trei culori. Care anume ? în gama modernă predomină purpuriul, albastrul, verdele. Combinațiile sînt inedite, uneori contrastante: purpuriu cu verde, verde cu roșu sau albastru, mov cu galben. Bineînțeles, nu sînt excluse nici nuanțele mai potolite ; asta depinde în mare măsură de gustul nostru, de ceea ce ne prinde sau nu.Pentru îmbrăcămintea sportivă e caracteristică linia laconică a croielii. Creatorii sovietici sînt preocupați de noi forme și proporții. Ei propun pentru

Casa unională de modă din Moscova a 
creat pentru odihna și sportul de iarnă 
acest costum practic și elegant, care fo

losește motive populare rusești.iarna aceasta scurta — mult lungită — cu glugă și butonaj asimetric. în finisaj revine un motiv al îmbrăcăminții populare : șiretul.Se folosesc pe scară largă noile țesături și materiale din fire sintetice, în culori vioaie. Ele apără bine de umezeală și de vînt, păstrează căldura corpului. Pentru pantaloni se recomandă țesăturile elastice, care permit o mare libertate în mișcare.Ce cuprinde un complet pentru sportul și odihna de iarnă ? Componentele nu sînt numeroase : căciulița sport, scurta călduroasă cu buzunare largi, pantalonii supra-elastici, ghetele sau semicizmulițele comode; o geantă încăpătoare trebuie să „înghită" obiectele necesare într-o excursie.Evitați împestrițarea, varietatea excesivă a elementelor ansamblului ; ele scad estetica costumului. Cum am mai spus, moda ne dictează două, maximum trei culori. Laconismul croma- tia permite să iasă în evidență dinamismul îmbrăcăminții sportive, liniile ei clare. Formele geometrice, elementele finisajului și ornamentul sînt Sine subliniate prin culori de contrast. De aceea se folosește mult combinația de alb cu negru, care atrage întotdeauna prin expresivitatea ei.în concluzie, putem spune că diapazonul coloristic al costumului sportiv este iarna aceasta foarte amplu. Un adevărat curcubeu pe zăpadă.

Prudența e mama înțelepciunii.Desen de V. Petrov

SPORT

Cronologia 
recordurilor mondiale

Sfîrșitul unui an este întotdeauna 
prilej de bilanț. La cererea cititorilor, 
ziarul „Izvestia" a făcut o interesantă 
cronologie a primelor titluri mondiale 
cucerite de sportivii sovietici la diferite 
discipline.

Din ea, aflăm că federațiile sportive 
din U.R.S.S. au stabilit relații cu forurile 
internaționale de resort în 1946. Dru
mul deschis atunci s-a lărgit necontenit, 
astăzi ele participînd la activitatea a 
45 de organisme internaționale.

Reprezentanții a 33 de discipline 
sportive au urcat pe treapta cea mai 
înaltă a supremației mondiale. Cronolo
gia acestor victorii arată parțial astfel :

Atletică grea — 1946 ; șah bărbați 
— 1948 ; patinaj femei — 1948 ; volei 
bărbați — 1949 ; șah femei — 1950 ; 
volei femei — 1952; lupte clasice— 1953; 
patinaj bărbați — 1953 ; box — 1953 ; 
lupte libere — 1954; gimnastică — 1954; 
schi — 1954; tir bărbați — 1954; hochei 
—1954; pentatlon modern — 1955; scrimă 
femei — 1956 ; hochei pe iarbă — 1957 ; 
caiac — 1958 ; canoe — 1958 ; scrimă 
bărbați — 1958; joc de dame — 1958; ci
clism femei — 1958; tir femei — 1958; 
baschet femei — 1959; gimnastică artis
tică — 1964; motociclism — 1965; pati
naj artistic (perechi) — 1965; ciclism 
bărbați — 1965.

Există discipline sportive în care nu 
se organizează campionate mondiale, 
acestea fiind înlocuite de olimpiade. 
Printre ele se numără atletismul, unde 
primele victorii sovietice au fost în
registrate în 1952 (femei) și 1956 (băr
bați) și înotul (femei, 1964).

Tot la acest capitol al bilanțurilor, 
amintim și ancheta întreprinsă la finele 
lui 1966 de Federația ziariștilor sportivi 
din U.R.S.S. pentru desemnarea celor 
mai buni zece sportivi ai anului.

Primul loc a fost ocupat de Mihail Voronin (Dinamo-Moscova), campion 
mondial absolut de gimnastică. Ceilalți 
9 laureați sînt: Natalia Kucinskaîa 
(Trud-Leningrad) — gimnastică, Galina Prozumenșcikova (Forțele Armate — 
Moscova) — înot, Vladimir Beliaev 
(Forțele Armate — Kiev) — haltere, Liudmila Belousova și Oleg Protopo- pov (Lokomotiv — Leningrad) — pa
tinaj artistic, Tigran Petrosian (Spar- 
tak-Moscova) — șah, Lev Iașin (Dina
mo-Moscova) — fotbal, Valentina Steni
na (Trud-Sverdlovsk) — patinaj-viteză, Leonid Jabotinski (Forțele Armate — 
Kiev) — haltere și Alexandr Metreveli 
(Dinamo-Tbilisi) — tenis.

SECRETELE NATURII

Flori sub nămeți
In basmul „Douăsprezece luni" al 

lui Samuil Marșak, într-o poiana de 
munte înfloresc în plină iarnă ghiocei. 
Credeți că este numai o fantezie a 
scriitorului ? Nu ! Intr-adevăr, există 
plante, cunoscute botaniștilor, care în
floresc toamna tirziu și își păstrează 
florile în timpul iernii.

Cum cade prima zăpadă, copacii, tu
fișurile, majoritatea vegetației amor
țesc în așteptarea primăverii. Iar pe 
câmpii și în răzoare se pleacă sub ză
padă, cu florile înghețate, traista cio
banului, firuțele, panselele sălbatice și 

alte flori și plante mărunte. Ele nu 
mor în timpul iernii. Sînt miracolele 
naturii. Hrenița arctică, de exemplu, e 
faimoasă prin faptul că bobocii ei nu 
pier nici la o temperatură de minus 46 
de grade.. Ceea ce înseamnă că zăpada 
sau frigul nu sînt întotdeauna și pen
tru toate florile o nenorocire.

Anul trecut, în iunie, mă aflam in 
ținutul Baikalului, zonă, după cum se 
știe, friguroasă. Acolo am observat un 
fenomen deosebit de interesant. Noap
tea s-a lăsat ger. Spre dimineață, un 
strat gros . de brumă acoperea pămân
tul. După ce am stins focul am ieșit în 
poiană și am încremenit: toate florile 
își aplecaseră căpșoarele lipsite de 
viață. Dar cum a ieșit soarele, florile 
au înviat. Mai tirziu am aflat că vara, 
în munți, în zonele alpine, în nopțile 
senine florile îngheață, iar ziua își re
vin. Și chiar și, în plină iarnă, sub ză
padă, multe plante continuă să crească, 
în ținutul aspru al Nijneiei Tunguska, 
unde în octombrie urlă viscolul, iar 
zăpada se topește abia în iunie, îndată 
ce încep să apară mici petece de pă
mânt, printre pinii tineri înflorește o 
plantă locală denumită iarba somnului.

Dacă o zînă bună ar topi iarna ză
pada, ghioceii ar ieși mîndri la lumina 
zilei. In timpul dezghețului, în Caucaz 
înflorește ciclama sălbatică, iar șofra- 
nul dlpin înflorește chiar sub un în
veliș de zăpadă gros de douăzeci de 
centimetri.

Multe lucruri sînt încă neclare în a- 
ceastă capacitate a plantelor de a se 
dezvolta sub zăpadă. Există, fără discu
ție, anumite proprietăți care le permit 
să înflorească după dezgheț. Natura își 
păzește, însă, bine secretele.

E. Vadimov

FAMILIA

La început de drumSociologul Ilia Kolbas din Harkov a făcut o amplă anchetă printre 500 de perechi care urmează să se căsătorească, stabilind cîteva concluzii cu valoare generală privind începutul vieții în doi.Prima observație care i s-a impus a fost aceea că în zilele noastre căsătoria s-a „maturizat". Spre deosebire de perioada prerevoluționară, cînd băieții se însurau în majoritate la vîrsta de 16—-20 de ani, iar fetele și mai devreme, din serioase motive sociale — părinții vrînd să scape de o gură în plus de hrănit sau să aducă în casă încă o persoană bună de muncă — azi ștacheta „vîrstei căsătoriei" s-a ridicat, în regiunea Harkov, unde prof. Kolbas și-a întreprins cercetările, c . este de 21—28 de ani pentru băieți (78—88 la sută din numărul total al căsătoriilor) și de 19—26 de ani pentru fete (81—85 la sută din numărul total al căsătoriilor). Mai rămîne de adăugat că aceste căsătorii se contractează cu știrea și aprobarea părinților, care, însă, nu se'manifestă într-o formă ca

Dansul este un plăcut și frecvent prilej de cunoștință pentru viitorii soțitegorică. Alegerea rămîne pînă la urmă treaba celor tineri, dar contactul lor amical cu vîrstnicii concură la alegerea variantei optime a viitoarei familii. Din răspunsurile celor o mie de tineri chestionați, a reieșit că 92,6 la sută au avut aprobarea părinților.O altă concluzie a anchetei profesorului Kolbas este aceea că tinerii sovietici care pășesc pragul vieții de fa-
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milie se străduiesc să ocupe un loc în societate, să asigure baza materială a căminului lor.Iată ce spun în această privință rezultatele anchetei : 80,75 la sută dintre viitorii soți și 80,60 la sută dintre viitoarele soții lucrează în industrie, a- gricultură, în întreprinderi și instituții; 18,25 la sută și respectiv 17,16 la sută învață în școli tehnice ; numai 1,26/ la sută dintre soții sînt casnice. 8,2 la sută dintre bărbați și 10,18 la sută dintre femei au studii superioare, iar 12 și respectiv 13 la sută studii medii.Aproape jumătate din tinerele perechi chestionate s-au cunoscut la locul de muncă sau în timpul studiilor. Contactul îndelungat la aceeași întreprindere, în școli sau institute de învățământ superior, participarea la activitatea cercurilor de artiști amatori, a organizațiilor sportive etc., le-a permis tinerilor să se cunoască mai bine, le-a sporit spiritul de răspundere în fața colectivului pentru soarta . viitoarei căsnicii.Foarte mulți tineri (30 la sută dintre cei cuprinși de anchetă) s-au cunoscut la teatru, cinematograf, muzee, cluburi de șah, bibliotecă, fapt care poate constitui, de asemenea, o garanție pentru trăinicia familiei, el vorbind despre existența unor interese și preocupări comune.Cercetările întreprinse de sociologul din Harkov au înregistrat o manifestă tendință a tinerilor de a trăi independent, separat de părinți. Numărul tiarelor perechi care vor sta la începu; i,;. preună cu părinții soțului alcătuiește un procent de 42,4 la sută, iar al celor care vor sta cu părinții soției 17,3 la sută.întrebate care este, după părerea lor, condiția unei căsnicii trainice și fericite, din cele 500 de perechi numai 2,6 . la sută au răspuns : baza materială. 20,4 la sută consideră că o familie trainică și fericită se întemeiază pe respect și înțelegere reciprocă, pe fidelitate, dragoste, interese comune ; 30 la

sută pe dragoste și respect, pe comunitate de idealuri ; 15 la sută pe dragoste, grijă reciprocă, acord ; 9,8 la sută pe încredere reciprocă, devotament, respect, dragoste și democrație în familie ; 2 la sută pe o muncă interesantă pentru amîndoi și înțelegere reciprocă ; 20,4 la sută pe prietenie, respect, grija de a păzi fericirea de familie.
40 460 REDACȚIA : București. Piața „Scînteii". Tel. 17.60.10. Abonamentele se fac la oficiile poștale, factorii poștali și difuzorii voluntari din întreprinderi și instituții. 

Tiparul : Combinatul Poligrafic Casa Scînteii,


